
سردار حسینی: استانداردسازی و ارتقاء تجهیزات 
 مراکز معاینــه فنی بایــد در دســتور کار قرار

 گیرد.
به گزارش خبرنگار ســایت راهور؛ ســردار سید 
تیمور حسینی در حاشیه بازدید از شرکت بازرسی 
کیفیت و استاندارد ایران که به مناسبت روز ملی 
هوای پاک انجام شد، اظهار داشت: حوزه ترافیک 
یک حوزه اســتثنایی اســت و از ابعاد مختلف، 
فعالیت و کیفیت این سیســتم روی زندگی تک 
تک آدم ها تاثیر دارد چرا که مخاطب این حوزه، 
همه افراد جامعه را در بر می گیرد و همه وظیفه 
دارند که به ارتقاء کیفیت و استاندارد این حوزه 

کمک کنند.
وی در ادامه با اشــاره به نقش خــودرو در حوزه 
ترافیک افزود: در کنار مؤلفه راه و عامل انســانی 
)که خطای انسانی پذیرفته شده است(، خودرو 
نقش بســیار مهمی در ارتقاء ایمنی سرنشینان 
خــود دارد و در دو حــوزه کامــا مهــم یعنی 
حوزه زیســت محیطی و حفظ جان انســان ها 
آثــار زیان بار خــود را نشــان داده و خیلی مهم 
 اســت کــه در طراحی خــودرو، هــر دو جنبه 

دیده شود.
ســردار حســینی اضافه کرد: امروز در دنیا نگاه 
کاما جامعی بــه طراحی وســیله نقلیه وجود 
دارد و روز بــه روز خودروهــا بــا فن آوری های 
 جدیــد، حداقل آلایندگــی و حداکثــر ایمنی 

تولید می شود.
وی تاکید کرد: در کشورهای توسعه یافته اصل 
بر این اســت که انسان ممکن اســت هرلحظه 
در رانندگــی مرتکــب خطا شــود. پــس در 
طراحــی راه و خودرو باید یکســری پیش بینی 

های فنی و ایمنی پیاده سازی شــود که بتواند 
خطای انســان را جبران کند کــه در مورد راه و 
جاده اصطاح راه بخشــنده و در مــورد خودرو 
 نیز ارتقــاء تجهیــزات ایمنی خــودرو را به کار 

می برند.
رئیس پلیس راهور فراجا در ادامه به انتظارات از 
خودروی ایمن پرداخت و اذعان داشت: ما از یک 
خودرو انتظار داریم که در حوزه ایمنی، دو دسته 

سامانه را دارا باشد. 
یک "ســامانه فعال" )ترمز ضد قفــل، کنترل 
کشــش، هشــدار تصادف و...(" کــه از تصادف 
جلوگیری کند و دوم "ســامانه غیرفعال" مانند 
)ایمنی اتاق، شاســی، کمربند و...( که درصورت 
 وقوع تصادف، قــادر به حفظ جان سرنشــینان 

خودرو باشد.
پسردار حســینی در ادامه درخصوص خسارت 
ســنگین تصادفات به کشــور بیان داشت: جدا 
از خســارات معنوی مجروحان و جان باختگان 
حوادث ترافیکی که قابل محاســبه نمی باشــد، 
در بحث مادی نیز طبق محاســبات انجام شده 
خسارتی که ســوانح ترافیکی به کشور تحمیل 
می کند حدوداً معادل ۷ درصــد تولید ناخالص 
ملی اســت، و این جزو مشــکات جدی ما در 

کشور است. 
وی در ادامــه در خصوص پــروژه مرکز آزمون 
تصادفــات خــودرو )crash test( افــزود: 
امیدواریــم با توجــه جدی همه دســتگاه های 
ذیربــط، مرکز آزمــون تصادفات کــه پیگیری 
افتتاح آن از طرف شــرکت بازرســی کیفیت و 
اســتاندارد ایران صــورت می پذیــرد و نیاز به 
حمایــت همه جانبــه ی ســازمان های مرتبط 

دارد، در نیمه ی اول ســال آینــده افتتاح گردد 
 تا شــاهد کاهش جــدی خســارت تصادفات 

به کشور باشیم.
سردار حسینی با اشــاره به اهمیت معاینه فنی 
وسایل نقلیه گفت: استانداردسازی مراکز معاینه 
فنی و ارتقاء تجهیزات این مراکز نیز از موضوعاتی 
است که باید در دستور کار قرار گیرد و از اصحاب 
رسانه نیز این درخواست را داریم که اطاع رسانی 
های لازم را در راستای آگاهی مردم در خصوص 
پیگیری تعویــض دوره ای کاتالیســت خودرو 
)هر ۸۰ هــزار کیلومتر( بایــد تعویض گردد که 
تعویض آن در کاهــش ذرات معلق آلاینده های 
هوا تاثیــر بســزایی دارد و همچنین کنیســتر 
)که احتمال آتش ســوزی، انفجــار و هدر رفت 
 سوخت را کاهش می دهد( و هر ۲ الی ۳ سال باید 

تعویض گردد.
وی افزود: معافیت 4 ســاله معاینه فنی خودرو 
پس از تولید به هیچ وجه منطقی نیســت و باید 
ســن معافیت معاینه فنی خودروها به ۲ ســال 

تقلیل یابد.
رئیس پلیس راهــور فراجا با بیــان اینکه همه 
ما تکلیــف داریم کــه از تولید داخــل حمایت 
کنیم، افــزود: هیچ کس مخالــف تولید داخلی 
نیســت و همه موظف هســتیم از تولید داخلی 
حمایت کنیــم، اما تولیــد کننــدگان داخلی 
خودرو هــم باید در بخــش کیفیــت و ایمنی 
 خودرو توجــه کافــی و اهتمام جدی داشــته 

باشند.
سردار حسینی در پایان خاطر نشان کرد: هرچه 
در حوزه ترافیک و تصادفات هزینه کنیم، در واقع 

سرمایه گذاری کرده ایم.
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رئیس اتاق اصناف خبر داد:

تشکیل کارگروه های 
نظارت بر بازار عید 

تحقق 65 درصدی 
درآمد های مالیاتی تا پایان آذر

مجوز به مناطق آزاد 
برای واردات خودرو
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kasbokarnews 

سرمقاله

ضرورت احیای 
تعاونی های روستایی

با تشــکیل تعاونــی های 
روســتایی و استفاده اهالی 
روســتا از ظرفیت  روستای 
محل ســکونت خود عاوه 
بر اشــتغالزایی، درآمدزایی هم می شود. تشکیل 
تعاونی های روستایی بر ظرفیت ها و توانمندی های 
روستاییان و مناطق روستایی تکیه دارد و مشارکت 
جمعی را با هدف افزایش مشارکت اهالی روستا در 
پروژه های عمرانی و کشاورزی تحقق می بخشد.  
این تعاونی ها با افزایش مشارکت مردم در توسعه 
و آبادانی زمینه اشتغالزایی و رشد و شکوفایی در 
مناطق روستایی را فراهم کرده و از این طریق به 

اقتصاد خانوارهای...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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تسهیل دسترسی 
دانش بنیان ها به بازارها

سهم صنعت در اشتغال روستانشینان 31 درصد است

کاهش نرخ  بیکاری در  روستاها
صفحه3

صفحه2

رشد  پرداخت  تسهیلات  ودیعه  مسکن
از   ابتدای   امسال   تا   پایان   آذر ماه   ثبت   شد؛

عضو هیات مدیره انجمن صنفی کارفرمایی شرکت 
های دانش بنیان، مشکل فعلی این حوزه را دسترسی 
به بازارهای داخلی و بین المللی دانســت و گفت: 
ترجمه زبــان دانش بنیان ها به حــوزه صنعت در 
کوتاه مدت رونــق بازار فعالان حوزه نــوآوری و به 
مرور زمان رهایی از اقتصاد نفتی و البته شکوفایی 
 اقتصاد کشور در بسیاری از شــاخص ها را بدنبال 
خواهد داشت. محمدهادی طسوجی آذر از مخترعان 
کشورمان که دارای مدال طای جهانی در مسابقات 
نخبگان جهان در ســال ۲۰۱۰ روســیه و ۲۰۱۱ 
کرواسی اســت، در حاشیه نخستین همایش ملی 
توانمندی ها و چشم انداز شرکت های دانش بنیان 
اظهار داشت: تعبیر من از شرکت های دانش بنیان 
این است که این بخش همچون ساعت شنی از فیلتر 
سخت ساخت و بومی سازی محصولات و تجهیزات 
عبور کرده، اما در مرحله فروش محصول و توسعه بازار 
با مشکل مواجه است. وی با اشاره به وجود انجمن 
های علمی فراوان در کشور و نبود تشکیات منسجم 
برای رساندن محصولات دانش بنیان ها به بازارهای 
هدف گفت: بر همین اساس و بدنبال مشکات بازار 
دانش بنیان ها نخستین انجمن صنفی کارفرمایی 
شــرکت های دانش بنیان با هدف انجام عملیات 
صنفی و دسترسی فعالان حوزه نوآوری به بازارهای 
داخلی و خارجی راه اندازی شــده است. این فعال 
حوزه دانش بنیان که مخترع بارگزاری نانوموتورها 
روی نانوسلول ها اســت و مقاله ISI آن نیز منتشر 
شده، گفت: صنعت زبان دانش بنیان ها را نمی داند و 
از طرفی فعالان حوزه دانش بنیان نیز با زبان فعالان 
حوزه صنعت آشــنایی لازم را ندارند. طسوجی آذر 
افزود: در واقع سعی ما این است که با شتاب گرفتن 
خدمات رسانی به حوزه دانش بنیان در بخش های 
مختلف در دولت سیزدهم، با تشکیل انجمن صنفی 
کارفرمایی حلقه ارتباطی و تسهیل گری بین این دو 

قطب ایجاد و آنها را به یکدیگر...

 فراخوان مناقصات عمومي یک مرحله ای با ارزیابي کیفي )یکپارچه(
شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان )ســهامی خاص( در نظر دارد فعالیتهای مربوط به اصاح و نوسازی و تبدیل شبکه سیمی به کابل خودنگهدار حوزه 

عملیاتی خود را  از طریق مناقصه عمومي یک مرحله اي با ارزیابي کیفي )یکپارچه( و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به شرح جدول و اطاعات زیر به پیمانکاران واجد صاحیت واگذار نماید.

شماره فراخوان در سامانه ستادضمانت نامه شرکت در فرایند ارجاع کار  )ریال(موضوع مناقصهشماره مناقصه

۲,۲۲9,465,۰۰۰۲۰۰۲۰۰56۳۰۰۰۰۱۷۰خرید کالا  و تجهیزات، اجرا، اصاح و نوسازی و تبدیل شبکه سیمی به کابل خودنگهدار حوزه عملیاتی رفسنجان- فازاول۱4۰۲-۱۲6

۲,۱۲۸,۳64,۰۰۰۲۰۰۲۰۰56۳۰۰۰۰۱۷۱خرید کالا  و تجهیزات، اجرا، اصاح و نوسازی و تبدیل شبکه سیمی به کابل خودنگهدار حوزه عملیاتی رفسنجان- فازدوم۱4۰۲-۱۲۷
۱ - ارائه گواهی رتبه بندی نیرو معتبر از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور /سازمان برنامه و بودجه الزامی میباشد.

۲- ارائه گواهینامه تائید صاحیت ایمنی مرتبط و معتبر از اداره تعاون ،کار ورفاه اجتماعی الزامی میباشد.
۳-شرکت کنندگان در مناقصات الزاما بایستی در سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس )www.setadiran.ir( ثبت نام و نسبت به تهیه ، تکمیل و ارسال اسناد از طریق سامانه مذکور اقدام نمایند.

4- تاریخ انتشار مناقصات در سامانه ستاد از ساعت ۰۸:۰۰ صبح روز شنبه به تاریخ  ۱4۰۲/۱۰/۳۰ میباشد.
5- آخرین مهلت واریز وجه و دریافت اسناد مناقصات از سامانه حداکثر تا ساعت ۱۷:۰۰ روز چهارشنبه به تاریخ  ۱4۰۲/۱۱/۰4

6-  آخرین مهلت بارگذاري اسناد و پیشنهاد قیمت در سامانه ستاد و ارائه اصل ضمانت نامه شرکت در فرایند ارجاع کار حداکثر تا ساعت ۸:۰۰ صبح روز دوشنبه به تاریخ ۱4۰۲/۱۱/۱6
۷- زمان و محل بازگشایی پاکات مناقصات از طریق سامانه ستاد از ساعت ۱۰:۳۰ صبح روز دوشنبه به تاریخ ۱4۰۲/۱۱/۱6 و در محل سالن کنفرانس شرکت توزیع نیروی برق شمال استان کرمان .

۸- شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار مي باشد .
9-حضور پیشنهاد دهندگان در جلسه با ارائه معرفی نامه و کارت شناسائي بامانع میباشد .

۱۰- مناقصات به صورت یک مرحله ای با ارزیابی کیفی مي باشند و سایر جزئیات ، شرایط و الزامات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.  
۱۱- اطاعات تماس مناقصه گزار جهت دریافت اطاعات بیشتر در خصوص مناقصه : کرمان- خیابان خواجوي کرماني - خیابان توانیر - شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان - ساختمان شماره 4 - اداره تدارکات و 

قرادادها  -  تلفن -۰۳4۳۲5۲۰۰۰۳               
۱۲ - کلیه مراحل برگزاري مناقصات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس )www.setadiran.ir( انجام خواهد شد . اطاعات تماس دفاتر ثبت نام در سایت سامانه مذکور بخش ثبت نام/پروفایل 

/تامین کننده /مناقصه گر موجود میباشد.
ضمنا این آگهي عینا در سایت هاي اینترنتي به شرح زیر در دسترس میباشد.

سایت اینترنتي این شرکت به آدرس : www.nked.co.ir  مي باشد 
شبکه اطاع رساني معامات توانیربه نشاني www.tavanir.org.ir مي باشد
روابط عمومي شرکت توزيع نیروي برق شمال استان کرمانپایگاه ملي اطاع رساني مناقصات HTTP://iets.MPORG.IR مي باشد 

نوبت دوم

فراخوان ارزیابی کیفی
شرکت پالایش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برگزار نماید، کلیه مراحل برگزاری تشریفات مناقصه از دریافت 

اسناد ارزیابی کیفی و سایر مراحل بعدی مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد. 

روابط عمـومي – شرکت پالايش نفت آبادان
شناسه آگهی ۱645۳۸۳

شماره مناقصه ردیف
در دستگاه مناقصه گزار

شماره مناقصه 
در سامانه ستاد

مبلغ تضمین شرکت موضوعشماره تقاضا
در مناقصه به ریال

برنامه زمان بندی 
مراحل مناقصه

الف- مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی G06LINE  PIPE4/۲۸۷/5۰۰/۰۰۰-0220200001-4۰۲/۱۳6۲۰۰۲۰9۲۱۷9۰۰۰6۷۷38/90/ک۱
از سامانه ستاد از تاریخ ۱4۰۲/۱۱/۰۱ 

لغایت ۱4۰۲/۱۱/۱4
ب-آخرین  مهلت ارائه و بارگذاری 
اسناد ارزیابی کیفی توسط مناقصه 

گران: مورخ ۱4۰۲/۱۱/۲۸

نوبت اول

آگهی تجدید مزایده عمومی 
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5/59۷/د مورخ ۱4۰۲/۰9/۰4 موضوع اباغ بند 5 صورتجلسه شماره ۱4۳ مورخ ۱4۰۲/۰۸/۱6  شورای اسامی شهر اندیشه ، نسبت 

به واگذاری امتیاز بهره برداری از ۱۷ غرفه بازار روز بهستان بصورت یکجا به مدت سه سال از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط اقدام نماید. 
۱- مبلغ پایه شرکت در مزایده اجاره :  

مبلغ پایه کارشناسی شده طبق گزارش کارشناس رسمی دادگستری به شماره ۲۲ش مورخ ۱4۰۲/۰6/۲۲ به شرح جدول)پیوست( می باشد :  

مبلغ پایه اجاره سال سوم )ریال(مبلغ پایه اجاره سال دوم)ریال(مبلغ پایه اجاره سال اول )ریال(ردیف

۱4/۳۲۰/۰۰۰/۰۰۰4/9۸۰/۰۰۰/۰۰۰5/۷96/۰۰۰/۰۰۰
*تبصره۱: مبلغ پایه اعام شده صرفاً بابت اجاره می باشد و سایر هزینه ها )کلیه کسورات قانونی، هزینه شارژ مشاعات ، انشعابات آب ، برق ، گاز و ...( بر عهده برنده مزایده خواهد بود.  

*تبصره:۲ با توجه به شرایط موجود بازار، شرکت کنندگان جهت بازدید از بازار مذکور، می بایست به واحد میادین میوه و تره بار شهرداری مراجعه نمایند. 
۲- تضمین شرکت در مزایده :   سپرده شرکت در مزایده مبلغ ۷54.۸۰۰.۰۰۰ ریال می باشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد قیمت به یکی از صورت های ذیل به واحد دبیرخانه شهرداری تسلیم و شماره 

ثبت پاکت الف را دریافت نمایید . 
الف(رسید بانکی واریز وجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده به شماره ۰۱۱۳994456۰۰۱ نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد ۲4۱۷ 

ب(ضمانت نامه بانکی 
تذکر ۱:  تضمین فوق می بایست درزمان بازگشایی دارای اعتبار بوده و برای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و عاوه بر آن ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای قابل قبول تنظیم شود. 

تذکر ۲: به پیشنهاد هایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد . 
۳- مهلت و محل دریافت اسناد مزایده:   از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان ساعت اداری سه شنبه مورخ ۱4۰۲/۱۱/۱۰ و محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir  می باشد 
4- مهلت و محل تسلیم پیشنهادات:   متقاضیان می بایست تا پایان ساعت اداری روز شنبه مورخ ۱4۰۲/۱۱/۲۱ پیشنهاد قیمت خود را در سامانه تدارکات الکترونیک www.setadiran.ir  بارگذاری نموده و 

اصل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه شهرداری تحویل و شماره ثبت پاکت الف دریافت نمایند. 
*تبصره: صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد)ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است. در جلسه بازگشایی پاکت های )ب( و )ج(، اسناد فیزیکی)کاغذی( و اسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد پذیرش نیست. 

5-  مدارک لازم جهت دریافت اسناد مزایده :   متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت در مزایده اقدام نمایند.  
6- زمان بازگشایی پیشنهادها :   روز دوشنبه مورخ ۱4۰۲/۱۱/۲۳ می باشد. 

۷- شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد. 
۸- هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مزایده می باشد.

اتوماسیون اداری )نامه های فاقد مهر برجسته دبیرخانه شهرداری شهر اندیشه از درجه اعتبار ساقط است(.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۲/۱۱/۰۲    تاریخ انتشار نوبت دوم :۱4۰۲/۱۱/۰9

بهروز کاويانی ، شهردار شهر انديشه 

نوبت اول
بازدید رئیس پلیس راهور فراجا از شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران

لزوم تقلیل سن معافیت معاینه فنی خودرو به ۲ سال 



اقتصاد2
ایران

تحقق 65 درصدی درآمد های 
مالیاتی تا پایان آذر

تا پایان آذر ماه امسال دولت از مشاغل و اصناف 
مختلف حدود ۳۹ هزار میلیارد تومان مالیات 
دریافت کرده اســت. در ۹ ماهه 1402، حدود 
550 هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی توسط 
دولت اخذ شــده اســت که بیانگر تحقق 65 
درصدی درآمد های مالیاتی تــا پایان آذرماه 
است. براساس قانون بودجه 1402، دولت مکلف 
است تا پایان ســال جاری 8۳8 هزار میلیارد 

تومان درآمد مالیاتی اخذ کند.
از این میزان، ۳40 هزار میلیارد تومان آن مربوط 
به مالیات های مســتقیم و 208 هزار میلیارد 
تومان آن مربوط به مالیات بر کالا ها و خدمات 

بوده است.
از ســوی دیگر در این مدت حدود 20 همت 
مالیات بر ثروت با ســرفصلهایی مثل مالیات 
ارث ،مالیات اتفاقی، نقل و انتقال سهام، نقل و 
انتقال املاک، املاک لوکس، خودروهای لوکس 
و خانه های خالی وصول شده است. در این بین 
1200 میلیارد تومان مالیــات از خودروهای 
لوکس وصول شده اســت. همچنین در مدت 
مذکور دولت از مشاغل مختلف ۳۹ هزار میلیارد 
تومان مالیات دریافت کرده و در مقابل مالیات 
دریافتی از کارمندان بخش دولتی و خصوصی 

5۹هزار میلیارد تومان بوده است.

امکان ورود خودروهای مناطق 
آزاد با پلاک ملی

در حال حاضر امکان واردات خودروهای پلاک 
مناطق آزاد به سرزمین اصلی با پرداخت عوارض 
قانونی فراهم شده و این خودروها می توانند به 
پلاک ملی تبدیل شوند. حجت اله عبدالملکی 
گفت: موضوع خودرو در مناطق آزاد به دو بخش 
واردات خودروهای پلاک منطقه آزاد به سرزمین 
اصلی و واردات خودروهای نــو به مناطق آزاد 
تقسیم بندی می شود. وی اضافه کرد: هیئت 
وزیران مصوبه مربوط به هر دو بخش را تصویب 
و ابلاغ کــرده و در حال حاضر امــکان واردات 
خودروهای پلاک مناطق آزاد به سرزمین اصلی 
با پرداخت عوارض قانونی فراهم شده و می توانند 
به پلاک ملی تبدیل شوند. دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد افزود: بحث دوم که مربوط به واردات 
خودروهای نو به مناطق آزاد است هم از یکی دو 

هفته گذشته هیأت وزیران مصوبه را ابلاغ کرد.
بر این اســاس خودروهای برقی و هیبریدی تا 
ســقف 40 هزار دلار می توانند به مناطق آزاد 
وارد شــوند و خودروهای احتراقــی به ازای هر 
یک خودرویی که از منطقه آزاد به ســرزمین 
اصلی وارد می شود، اجازه  واردات یک خودرو به 
منطقه آزاد با سقف 20 هزار دلار بر اساس مصوبه 
هیأت وزیران داده شده است. هم اکنون پایه های 
حقوقی واردات کامل شده و شرکت های واجد 
صلاحیت می توانند اقدام به واردات خودرو کنند.

صدور  ۲۰۰ هزار پروانه ساخت 
در بافت  فرسوده 

معاون وزیر راه وشهرسازی گفت: بیش از 200 
هزار پروانه ســاختمانی در بافت های فرسوده 
صادر شده که زمینه ساز خروج بازار مسکن از 

رکود است.
محمد آیینی مدیرعامل شــرکت باز آفرینی 
شهری گفت: با اجرای طرح نوسازی بافت های 
فرسوده در شرایط رکود بازار مسکن آمار صدور 
پروانه ساخت در بافت های فرسوده رشد داشته  
و تا کنون بیش از 200 هزار پروانه در این بافت ها 
صادر شده اســت. این آمار در سال 1400، 6۳ 
هزار واحــد و در ســال 1401، ۷2 هزار واحد 

بوده است.
وی ادامه داد: پیش بینی می شــود در بهمن 
و اسفند نیز شــاهد جهش دیگری در صدور 
پروانه ها باشیم و در این صورت می توان گفت، 
رکورد 20 ساله صدور پروانه در ساخت و ساز در 

بافت های فرسوده زده می شود.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با بیان 
اینکه اجرای پروژه های بازآفرینی شــهری در 
سکونتگاه های غیر رسمی  امید در دل ساکنان 
ایجاد کرده است، گفت: در برخی سکونتگاه های 
غیررسمی مانند وکیل آباد ارومیه هیچ خدماتی 
ارائه نشده بود، اما موفق شدیم مرکز خدمات 
جامع سلامت وکیل آباد ارومیه را در تابستان 

امسال  به بهره برداری برسانیم.
او گفت: همچنین در محله نایسر سنندج که 
یکی از متراکم ترین سکونتگاه های غیر رسمی 
کشور محســوب می شــود مجتمع فرهنگی 

ورزشی به بهره برداری رسید.

اخبار

یک مقام مسوول در وزارت 
صمت با اشــاره به شروع 
طــرح برخورد بــا قاچاق 
پوشــاک در شــهر تهران 
اظهار داشــت: برخورد با 
عرضه کنندگان برندهای محرز پوشاک قاچاق در 

تهران آغاز شده است.
به گزارش مهــر، در ماه هــای اخیر بســیاری از 
تولیدکنندگان پوشــاک نســبت به وضعیت بازار 
شــب عید هشــدار داده و خواســتار برخــورد با 
عرضه کنندگان پوشــاک قاچاق در بازار شــدند؛ 
پیش ازاین، طرح مبارزه با برندهای محرز پوشاک 
قاچاق از ســال 1۳۹۷ آغاز و تا اواخر سال 1۳۹۹ 
به صورت غیرمتمرکز ادامه دار بود. اما متأسفانه به 
دلیل عدم استمرار اجرای این طرح، برندهایی که 
امکان واردات قانونی آن چندین سال است وجود 
نداشته و قطعاً از طریق قاچاق وارد کشور می شود، 
همچنان به وفور در بازار یافت شده و به صورت علنی 

عرضه می شوند.
در همین راســتا، اخیراً اتحادیــه تولید و صادرات 
نساجی و پوشــاک ایران در نامه ای خطاب به مقام 
معظم رهبری با اشاره به ســهولت قاچاق پوشاک 
و ســایر کالاها به کشــور از طرق مختلــف اعم از 
گمرکات، رویه های گذر مرزی، ملوانی، ته لنجی، 
مناطق آزاد و باتوجه به گستردگی مرزها و فقدان 
گلوگاه های مقابله ای، مؤثرترین شیوه مقابله با این 
ویروس به شــدت فلج کننده را برخورد در ســطح 
عرضه دانسته و خواستار تشدید اقدامات مقابله ای 

شده اند.
در بخشــی از این نامه آمده بود: »اگرچه بر اساس 
فرمــان حضرت عالــی می بایســت عــزم جدی 
دســتگاه های متولی مبارزه با قاچــاق کالا بر این 

باشد که عمل قاچاقچی کاملًا بدون صرفه و همراه با 
خطر باشد و جنس قاچاق از پیش از مبادی ورودی 
تا محل عرضه آن در بــازار، آماج اقدامات گوناگون 
این مبارزه قرار گیرد، متأسفانه هم اکنون شاهدیم 
مقابله در تمام عرصه ها رها شده و هم اکنون بازار 
پوشاک کشــور متأثر از قاچاق بیش از سه میلیارد 
دلاری اســت که متولیان ذی ربط با ارائه آمارهای 
غلط، به جای انجام وظایف خود در جهت برخورد 
سعی در پنهان کردن این معضل دارند درحالی که 
هیچ حرکت عملیاتی و مثبتی در جهت مقابله با این 
معضل بالاخص در سطح عرضه مشاهده نمی شود.«

حجت الله قاســمی رئیس اداره بازرســی و کشف 
کالای قاچــاق اداره کل صنعت، معــدن و تجارت 
استان تهران در گفت وگو با مهر با بیان اینکه طرح 
سراسری برخورد با قاچاق پوشاک آغاز شده است 
گفت: بر اساس ابلاغ ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز، وزارت صمت با همکاری فراجا طرحی را 
با هدف برخورد با برندهای محرز پوشــاک قاچاق 

آغاز کرده است.
وی افزود: این طرح در ســطح عرضه آغاز شــده 
و قطعاً بــا 125 مورد از برندهای محرز قید شــده 
در ابلاغیــه وزارت صمــت برخورد خواهد شــد. 
همچنین در خصوص برخورد با پوشــاک قاچاق، 
طی جلســات متعددی با مدیــران مجتمع های 
تجاری بزرگ در شهر تهران، اطلاع رسانی و اخطار 
 داده شــد که به ســرعت، برندهای محرز قاچاق

 را جمع آوری کنند.
رئیس اداره بازرسی و کشــف کالای قاچاق اداره 
کل صنعــت، معدن و تجارت اســتان تهران ادامه 
داد: علاوه بر جمع آوری برندهای محرز قاچاق در 
فروشگاه ها، تابلوهایی که نام این برندها در آن وجود 
دارند نیز باید جمع آوری شوند. با وجود هشدارهای 

داده شده، متأســفانه تعدادی از واحدهای صنفی 
بــه عرضه پوشــاک قاچاق بــا برند محــرز ادامه 
می دهند؛ بارها اعــلام کرده ایم کــه برخوردها با 
 قاطعیت انجام خواهد شــد و هیچ استثنایی وجود 

نخواهد داشت.
قاسمی اظهار داشــت: مردم باید بدانند که عمده 
پوشــاک قاچاق که در حال حاضر به نام برندهای 
معروف در فروشگاه های کشور عرضه می شود، همان 
برند اصلی که در کشــورهای دیگر ارائه می شود، 
نیست. در واقع این کالاها به صورت استوک، فله ای، 
کیلویی و حتی پوشاک دســت دومی هستند که 
با یک شست وشو، با قیمت های بســیار بالایی به 
فروش می رسند و متأسفانه مردم، عموماً نسبت به 
پیامدهای بهداشتی سنگینی که برای آنان به وجود 

می آورد، آگاهی ندارند.
وی تأکید کرد: بنابراین، از مردم خواســتاریم که 
این موضوعات را حتماً مدنظــر قرار دهند و بدانند 
که پوشــاکی که در ظاهر با برندهای خارجی وارد 
بازار شده اســت، برند اصلی نیســت. البته طبق 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، هر پوشاک وارداتی 
فاقد شناسه ای چه اصل باشد و چه تقلبی، قاچاق 

محسوب می شود.
رئیس اداره بازرسی و کشف کالای قاچاق اداره کل 
صنعت، معدن و تجارت اســتان تهران بیان کرد: 
ممکن است بخشی از پوشــاک با برندهای محرز، 
اصلی باشــند؛ اما بخش عمده ای از این پوشــاک 
اســتوک، فله ای، کیلویی و »تاناکورایی« هستند؛ 
ورود این کالاها نه تنها موجب آســیب تولید ملی 
شــده بلکه می تواند در زمینه ســلامتی نیز برای 
جامعه معضل ایجاد کند. وی در پایان این گفت وگو 
بیان کرد: این برخورد از غرب تهران آغاز شــده اما 
فقط محدود به این منطقه نخواهد بود؛ بلکه به کل 
مناطق شهر و حتی استان تهران نیز گسترش پیدا 

خواهد کرد.

برندهای قاچاق به وفور در بازار وجود دارد

آغاز موج جدید برخورد با پوشاک قاچاق 

رشد ۱6۳ درصدی پرداخت 
وام ودیعه 

پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن توسط بانک 
مسکن از رشد 16۳ درصدی برخوردار شده 
و هشــت هزار و 1۹6 میلیارد ریال تسهیلات 
ودیعه مسکن در ۹ ماهه ابتدایی امسال توسط 

این بانک به متقاضیان پرداخت شده است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، بانک مسکن 
تا پایان آذر ماه امسال تعداد 14 هزار و ۷1۳ 
فقره تســهیلات ودیعه مســکن بــه میزان 
هشت هزار و 1۹6 میلیارد ریال پرداخت کرده 
است که از نظر مبلغ نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته 16۳ درصد رشد داشته است.
بیشــتر تســهیلات پرداختی در این بخش 
مربوط به پرداخت تســهیلات قرض الحسنه 
ودیعه مسکن اســت که در چارچوب ضوابط 
تعیین شــده در قانون بودجه به مددجویان 
معرفی شده از سوی کمیته  امداد امام خمینی 
)ره( و سازمان بهزیستی پرداخت شده است. 
همچنین تســهیلاتی در قالب ودیعه مسکن 
در اجرای قانون حمایــت از خانواده و جوانی 

جمعیت به متقاضیان پرداخت شده است.

کمبــودی در تامیــن گندم 
واحدهای خبازی نداریم

هاشمی گفت: بنابر آمار ســالانه 10 میلیون 
تن گندم مورد نیاز واحد های خبازی اســت 
که با احتساب میزان تولید و خرید، کمبودی 
در تامین گندم نداریم. عطاالَله هاشمی گفت: 
بنابر آمار ســالانه 10 میلیون آرد مورد نیاز 
واحد های نانوایی است که امســال به دلیل 
میزان تولید و خرید تضمینی در تامین گندم 

خبازان خودکفا هستیم.
بــه گفتــه او، علــی رغــم اجــرای طرح 
هوشمندســازی واحد های نانوایــی، میزان 
مصرف آرد و گندم خبازان کاهش معناداری 
نداشته است، درحالیکه با یکسان سازی نرخ 
آرد و نان پیش بینی می شود که مصرف گندم 

واحد های نانوایی 15 درصد کاهش یابد.
هاشمی با بیان اینکه یکسان سازی نرخ آرد و 
نان در دستیابی به خودکفایی گندم بی تاثیر 
نیست، افزود: با کاهش 15 درصدی مصرف 
واحد های نانوایی حداکثر نیاز به 8.5 میلیون 
تن می رسد که این امر در کنار توسعه کشت 
در دیمزار ها و افزایش عملکرد در واحد سطح 

به خودکفایی کمک می کند.
رئیس بنیاد ملی گندمــکاران پرداخت یارانه 
مستقیم به خانوار را راهکار رفع مشکلات دانست 
و گفت: اگر آرد با قیمت آزاد در اختیار واحد های 
نانوایی قرار بگیرد و نانوایان با قیمت آزاد نان را به 
فروش رسانند، جلوی ضایعات حوزه آرد و نان 
کاهش می یابد.   او گفت:  بایکسان سازی قیمت 
آرد و نان و اتخاذ سیاست و مکانیزم های حمایتی 
دیگر از خبازان و مصرف کنندگان شاهد کاهش 
ضایعات و دورریز نان و مصرف واقعی هستیم به 
طوریکه برآورد می شود با آزادسازی حداقل ۳0 

درصد مصرف کاهش یابد.

صادرات ۱ میلیارد دلاری ایران 
به پاکستان 

آمارهای وزارت بازرگانی پاکســتان نشــان 
می دهد صادرات ایران به این کشور در سال 
میلادی گذشته با رشد 1۳ درصدی به حدود 

1 میلیارد دلار رسیده است.
به گزارش تسنیم، وزارت بازرگانی پاکستان 
اعلام کرد واردات این کشور از ایران در سال 
202۳ با رشد 1۳ درصدی نســبت به سال 
قبل از آن مواجه شده و به ۹44 میلیون دلار 
رسیده است. پاکستان در سال 2022 بالغ بر 

8۳4 میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود.
درحالی که پاکستان حدود یک میلیارد دلار 
کالا از ایران در سال میلادی گذشته وارد کرده 
است صادرات این کشور به ایران در این سال 
تقریبا صفر بوده است. پاکستان در این سال 
تنها 155 هزار دلار به ایران صادرات رسمی 
داشته است. این رقم برای سال پیش از آن 21 

هزاردلار بوده است.
آمارها نشــان می دهد طی ســال های اخیر 
صادرات پاکســتان به ایران بیــش از 200 
میلیون دلار نبوده و با سیر روندی کاهشی از 
سال 2020 به مرز صفر رسیده است. این در 
حالی است که واردات پاکستان از ایران روندی 
صعودی داشــته اســت. در دولت سیزدهم 
واردات این کشــور از ایران 2.5 برابر شده و 
از ۳۷2 میلیون دلار در ســال 2020 به ۹44 

میلیون دلار در سال 202۳ بالغ شده است.

اخبار

I N FO@biznews. ir

بانک مرکزی مجموعه سیاست های پولی خود را در سال 
جاری با هدف تحقق »مهار تورم و رشد تولید« طراحی و 
با رویکردی در قالب سیاست های تثبیت تلاش کرد تا با 
پیش بینی پذیر کردن اقتصاد، کنترل شوک های ارزی و 
هدایت تسهیلات به سمت تولید، بستر لازم برای تحقق 

شعار امسال را فراهم کند.
به گزارش ایرنا، براین اســاس بانک مرکزی به رسالت 
اصلی خود در زمینه کنترل تورم و ثبات قیمت ها )که 
منافع آن به عموم مردم و تمام فعالان اقتصادی خواهد 
رسید( اقدام به تنظیم سیاست های پولی، کنترل رشد 
ترازنامه بانک ها و اعمال سیاست های تثبیت اقتصادی 

به منظور کنترل انتظارات تورمی و تورم کرده است.

چرا که تورم های بالا و مزمن، اثرات مخرب بســیاری 
در اقتصاد دارد؛ کاهش قــدرت خرید مردم، کاهش 
رفاه اجتماعی، عدم پیش بینی پذیری اقتصاد، خروج 
سرمایه و افزایش شکاف درآمدی را می توان از پیامدهای 
آن برشمرد. از این رو مهار تورم و ثبات اقتصاد کلان از 
عوامل اصلی موثر بر افزایش رفاه و رشــد اقتصادی به 
شــمار می رود. عمده بانک های مرکزی دنیا موضوع 
کنترل تورم را به عنوان هدف اصلی سیاست پولی خود 

دنبال می کنند. پیگیری همزمان این سیاست ها ضمن 
ایجاد آرامش و ثبات در بازارهای دارایی )مسکن، ارز، 
طلا و خودرو( منجر به کاهش رشد نقدینگی شده است؛ 
به نحوی که رشد متغیر مذکور طی مسیر کاهشی از ۳۹ 
درصد در ســال 1400 به ۳1.1 درصد در سال 1401 
وبه 26.2 درصد در آبان ماه امسال رسید همچنین رشد 
پایه پولی هم به ۳8.5 درصد رسید که انتظار می رود 
این روند کاهشی در رشد نقدینگی و پایه پولی تا پایان 

سال ادامه داشته باشد . همچنین از ابتدای امسال تورم 
16 واحد درصد کاهش پیدا کرد و از حدود 55 درصد 
به ۳۹ درصد رســید و شــاخص قیمت تولیدکننده 
نیزبا کاهشــی 15 واحد درصدی به حدود ۳4 درصد 
رسید این در حالی است که اردیبهشت 1400 )قبل 
از دولت سیزدهم( این شــاخص 10۳ درصد بود. به 
تبع اتخاذ سیاســت های مزبور، سیالیت نقدینگی با 
کاهش شدیدی مواجه شده است؛ به نحوی که رشد 
پول  به عنوان جز ســیال نقدینگی - از محدوده بالای 
۷0 درصد در اغلب هفته های اســفندماه 1401 طی 
 روند نزولی به سطح ۳۹ درصد در مهرماه سال 1402

 رسیده است.

آرامش و ثبات در بازارهای دارایی ایجاد شد

رشد ۴.۷ درصدی اقتصاد ایران
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مدیرعامل شرکت توزیع برق تهران بزرگ گفت: 
تاکنــون بیــش از ۳00 میلیارد تومــان پاداش 
صرفه جویی به مشترکان شــهر تهران پرداخت 
شده است. کامبیز ناظریان با بیان این که به ازای 
هر دو مشــترک یک مشترک مشــمول پاداش 
صرفه جویی شده است، اظهار کرد: تعداد زیادی از 
قبوضی که صادر شده یا رایگان بوده و یا مشترکان 

بستانکار شده اند.
وی با بیان این که امســال در زمان پیک تابستان 
بالغ بر 500 میلیون کیلووات ساعت صرفه جویی 
در مصرف برق صورت گرفت و بدون محدودیت 
توانستیم برق شــهر تهران را تامین کنیم، گفت: 
علی رغــم این که افزایــش 1.5 درجــه ای دما را 
داشتیم، بالغ بر شــش درصد انرژی بیشتر برای 
مشــترکان به ویژه در بخش صنعت و کسب وکار 

تامین کردیم.
مدیرعامل شرکت توزیع برق تهران بزرگ اضافه 

کرد: برای سال آینده 150 برنامه با اعتباری بالغ بر 
2.5 همت تدوین شده که از ویژگی های این برنامه 
می توان بــه 1000 طرح عملیاتی کــه در برنامه 
اجرایی قرار گرفته اشاره کرد که این برنامه ها در 
راستای نوســازی و تقویت زیرساخت های شبکه 
شهر تهران برای گذر از تابستان سال آینده شکل 
بگیرد. به گفته ناظریان برنامه ریزی های مختلفی 
در حوزه صرفه جویی در دستور کار قرار گرفته تا 
با همراهی که با مشترکان داریم بتوانیم تابستان 
سال آینده را با مدیریتی که صورت می گیرد پشت 
سر بگذاریم. وی با اشاره به ارتقاء سطح خدمات در 
حوزه توزیع برق تهران اظهار کرد: در حوزه تکمیل 
و توسعه سیستم های کنترل ارتقاء سطح خدمات 
در حوزه مشترکین سطح تهران اقداماتی صورت 
گرفته که تمامی اطلاعات حوزه مشترکان سطح 
تهران برداشت شده اســت و اکنون این قابلیت را 
داریم که به صورت نقطه به نقطه ارائه خدمات به 

مشترکان داشته باشیم. مدیرعامل شرکت توزیع 
برق تهران بزرگ اضافه کرد: این مساله در حوزه 
افزایش خدمات بــا توجه به این کــه از ابزارهای 
هوشمند و سیستم دیجیتال بکار گرفته شده در 
افزایش رضایتمندی مشترکان بسیار اثرگذار بوده 
است. بخش توســعه این برنامه را در دستور کار 
داریم و در دهه فجر بخش توسعه این ظرفیت را 

نیز به مرحله بهره برداری می رسانیم.
ناظریان با بیــان این که در حــوزه تحلیل دیتا و 
اســتفاده از ســامانه هایی که می تواند در کنترل 
و پردازش، خدمات نوین در حــوزه صنعت برق 
اثرگذار نیز باشــد نیز اقداماتــی را انجام داده ایم 
گفت: برنامه تدوین شــده در حــوزه پیش بینی 
برای ظرفیت سازی شبکه تهران است همچنین 
طبق برنامه  ریزی های صورت گرفته در دهه فجر 
116 پســت 20 کیلوولت با ظرفیــت بالغ بر 85 
مگاولت آمپر وارد مدار خواهد شد. 500 کیلومتر 

شبکه تامین برق شــهر تهران، توسعه و نوسازی 
مورد بهره برداری قــرار خواهد گرفت و همچنین 
100 دستگاه پست اتوماســیون به شبکه تهران 
اضافه خواهد شــد. مدیرعامل شرکت توزیع برق 
تهران بزرگ با اشــاره به تدابیر و اقدامات صورت 
گرفته برای تامین برق در زمــان انتخابات اظهار 
کرد: با توجــه به اقدامات صــورت گرفته تمامی 
حوزه ها و شعب رای گیری با سیستم های کنترلی 
تحت نظارت داریم و تمامی خطوط تحت برنامه 
ســرویس و اورهال و تعمیرات پیشــگیرانه قرار 
گرفتند و در همین راســتا برنامه  ریزی ویژه ای 
در جهت مراقبت و تامیــن برق بدون محدودیت 
در زمان انتخابات صورت گرفته اســت. به گفته 
ناظریان براساس برنامه  ریزی های صورت گرفته در 
شهر تهران هدف گذاری شده است تا تابستان سال 
آینده را نیز با همراهی مشترکان بدون محدودیت 

پشت سر بگذاریم.

مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید از اجرای طرح های 
احیای واحد های راکد و حمایت از کسب و کار های خرد 
در کشــور خبر داد. نهضت احیای واحدهای تعطیل و 
راه اندازی مجدد واحدهای تولیــدی و صنعتی راکد و 
غیرفعال یا افزایش ظرفیت تولید. رفع مشکلات و اعطای 
تسهیلات از جمله اقدامات دولت سیزدهم برای ایجاد 

اشتغال و رونق تولید بوده است.
در ابتدای دولت سیزدهم بیش از 50 هزار واحد تعطیل 
و نیمه تعطیل در کشــور وجود داشت و همین مساله 
ضرورت احیای واحدهــای صنعتی راکــد را بیش از 
پیش نشان می داد. دولت ســیزدهم وعده داد که برای 
حل مشکلات واحد های صنعتی از هیچ فعالیتی دریغ 
نمی کند. در این راستا نهضت احیا واحدهای اقتصادی راه 
اندازی شد. نهضت احیا واحدهای اقتصادی در راستای 
سیاست های دولت ســیزدهم مبنی بر خنثی سازی 
تحریم ها و مردمی کردن اقتصاد، لزوم ایجاد ساز و کاری 
منعطف، چابک، پاسخگو و مردم پایه جهت رصد محیط 
و اتخاذ تدابیر و تصمیات به هنگام با هدف احیا، نوسازی و 
فعال سازی واحدهای اقتصادی غیرفعال و نیمه فعال در 

دی ماه سال 1400عملیاتی شد.
مطابق آمارها صنایع کوچک 1۷ درصد از ارزش افزوده 

بخش صنعت را به خود اختصاص داده است و 45 درصد 
از نیروی انسانی شاغل در بخش صنعت مربوط به حوزه 
صنایع کوچک است. بر این اســاس، طبق آخرین آمار 
بیش از 5۹ هزار واحد صنعتی در شــهرک ها و نواحی 
صنعتی کشور فعال است که برای حدود یک میلیون و 

۳00هزار نفر شغل ایجاد کرده است.
هادی آقابابایی، مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: 
احیای واحد های راکد و نیمه راکــد از اولویت های این 
صندوق در کشور است که امسال بیش از 21هزار میلیارد 
ریال اعتبار برای پرداخت تسهیلات در نظر گرفته شده و 

تاکنون 60 درصد پرداخت شده است.
وی گفت: در دولت ســیزدهم با مشارکت این صندوق 
در کشــور صد هزار میلیارد ریال تسهیلات برای ایجاد 
100 هزار شغل به صاحبان کســب و کار های خرد در 
بخش های کشــاورزی- صنعتی و خدماتی پرداخت 
شده است. آقابابایی گفت: طبق تفاهم نامه هایی که با 
دســتگاه های اجرایی از جمله جهاد کشاورزی، ورزش 
و جوانان، میراث فرهنگی، کمیته امداد، بهزیســتی و 
معاونت روستایی رئیس جمهور امضا شده است، سال 
آینده دولت 25هزار میلیارد تومان برای ایجاد 150هزار 

شغل اختصاص می دهد.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی سقف تسهیلات مالی 
خارجی برای طرح های دولتی و غیردولتی در سال 140۳ 
را معادل ۳0 میلیارد یورو تعییــن کردند. به گزارش ایرنا، 
در جلسه علنی یکشــنبه )اول بهمن ماه 1402( بررسی 
گزارش کمیســیون تلفیق درباره لایحه بودجه 140۳ و 
بخش درآمدی، دســتور کار قرار گرفــت و بندهای )ث(، 
)چ(، )ح( و )خ( در بخش درآمــدی تبصره )1( این لایحه 
به تصویب نمایندگان رســید. بر اســاس بند )ث(، اوراق 
مالی اسلامی دولت و کارمزد تعهد پذیره نویسی و کارمزد 
معامله گران اولیه اوراق مالی اسلامی  دولت و شهرداری ها 
)منتشرشده در سال 140۳( مشمول مالیات به نرخ صفر 
می شود؛ همچنین معاملات بین ارکان انتشار و دریافت ها 
و پرداخت های مربوط به انتشار اوراق موضوع این تبصره، 
صرف نظر از استفاده یا عدم  اســتفاده از نهادهای واسط، 
مشمول معافیت ها و مستثنیات حکم ماده )14( »قانون رفع 
موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور« می شود. 
انتشار کلیه انواع اوراق مالی اسلامی دولت اعم از اسناد 
خزانه اســلامی و اوراق مرابحه عام مشمول حکم ماده 
)2۷( قانون بازار اوراق بهادار جمهوری اســلامی ایران 
مصوب سال 1۳84 است. طبق بند)چ( نیز که تصویب 
شد، ســقف تســهیلات مالی خارجی برای طرح های 

دولتی و غیردولتی در ســال 140۳ معادل ۳0 میلیارد 
)۳0،000،000،000( یورو تعیین می شود.

بر اساس بند )ح( نیز به منظور تسریع در جذب تسهیلات 
تصویب شده از بانک های توسعه ای خارجی، دستگاه های 
استفاده کننده از تسهیلات مذکور مجازند در سقف بند 
»چ« این تبصره پس از موافقت سازمان برنامه و بودجه 
کشور در چهارچوب سقف اعتبارات پیش بینی شده برای 
اجرای طرح های با پسوند وامی مندرج در پیوست شماره 
)1( این قانون نســبت به هزینه کرد آن در چهارچوب 

موافقتنامه متبادله با سازمان مذکور اقدام کنند.
در بند )خ( تبصره )1( بــه تصویب نمایندگان مجلس 
رســید که طبق آن دولت مجاز است در سقف تعیین 
شده در جدول شماره )۳( موضوع واگذاری دارایی های 
ســرمایه ای، علاوه بر شیوه فروش، نســبت به تسویه 
و تهاتر بدهی های ناشــی از اجــرای طرح های تملک 
دارایی های سرمایه ای با اموال غیرمنقول خود به صورت 
جمعی- خرجی یا اعطای اعتبار معادل برای شرکت در 
مزایده اموال غیرمنقول دولتی با امکان تقسیط مازاد وجه 
معامله در بازه زمانی زیر یکسال، اقدام نماید. همچنین 
بند الحاقی تبصره )1( برای اصلاح به کمیسیون تلفیق 

ارجاع شد.

300  میلیارد تومان پاداش صرفه جویی برق تهرانی ها

تامین مالی خارجی 30 میلیارد یورو تعیین شدحمایت از کسب و کارهای خرد در دستورکار
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رئیس اتاق اصناف کشور گفت: برای بازار 
شــب عید و ماه رمضان کارگروه هایی را 
توسط اتاق اصناف تشکیل داده ایم. برنامه 
بالاتر به موضوع واگــذاری و تنظیم بازار 
به تشــکل ها با حضور رســتگار، رئیس 
اتاق اصناف ایران و حســنلو، کارشناس 

اقتصادی پرداخت.
در ابتدای این برنامه رستگار، رئیس اتاق 
اصناف ایران گفت: هــر زمانی که  دولت 
تنظیم بازار را به اتحادیه و بخش خصوصی 
واگذار کرد نتایج مثبــت و دقیقی گرفته 
شــد اما زمانی کــه دخالت مســتقیم و 
غیرمســتقیم در آن صورت گرفت نتیجه 
کار مطلوب نشد چراکه چند نرخی شدن 
برخی از کالاها می تواند مشکل جدی برای 

سلامت ایجاد کند. 
در ادامه حسنلو کارشناس اقتصادی گفت: 
ما چیزی به اسم بازار که بتواند تعادل ایجاد 
کند، نداریم. در ادامه رستگار گفت: بازاری 
که رقابت در آن وجود داشته باشد نیاز است 
که  به بخش خصوصی واگذار شــود  اما در 
حال حاضر شــاهد آن هستیم که  این بازار 
وجود ندارد چرا که استثناهایی برای آن قائل 
شده ایم .رستگار در خصوص این سوال که 
آیا تعارض منافع می تواند مانع تنظیم بازار  
باشد، گفت: در بخش اجرایی دولت نباید به 
جزئیات ورود پیدا کند اما در فرآیند کنترل 

قیمت ها دولت ها  می توانند ورود کنند.
 حسنلو در ادامه در پاســخ به این سوال 
که  اگر اختیار را به تشــکل ها بدهیم چه 
آسیب هایی می تواند داشته باشد، گفت:  
بازار و علم اقتصاد می گوید وقتی بازار به 
صرفه نباشد شما عرضه تان را کم کنید. ما 
تجربه های  ناموفقی از خارج شدن دولت 
از فرآیند قیمت گذاری را شــاهد بودیم 
که یکی از این تجربه ها مربوط به صدور 
کارت بازرگانی اســت به طوری که وقتی 
صدور کارت بازرگانی را به عهده شرکت 
بازرگانی و بخش خصوصی قــرار دادیم 
شــاهد آن بودیم که چگونه کســانی که 
شرایط حداقلی را هم نداشتند توانستند 

مجوز دریافت کنند.

رئیس اتاق اصناف در پاسخ به این سوال 
که  شــما ابزار کافی برای نظارت دارید یا 
خیر هم گفــت:  اگر ابزار نباشــد  به طور 
قطع نظارت نیســت. ما بر اساس ابزاری 
که داریم  نتوانستیم بازار را کنترل کنیم 
چراکه  تنظیم بازار ترفند دارد و ما  با این 
ابزارهای ناکافی بازار از دســترس خارج 
شده را نتوانســتیم کنترل کنیم. دولت 
باید نقش نظارتی بر رفتارها داشته باشد. 
بخشی از نظارت هایی که تمام می شود به 
جرائم دستگاه های مختلف منجر می شود. 
او افزود: بســیاری از کالاهــا به صورت 
غیرقانونی در بازارهای ما توزیع می شود 
و ارگانی مانند شــهرداری در این بخش 
چندان هماهنگی با مــا ندارند که باید در 
این زمینه دستگاه ها ورود کنند. رستگار 
با بیان اینکه هر کسی ممکن است تخلف 
کند و اگر ما بگوییم نظارت کافی نیست 
درست نیست، افزود: تیم های چند نفره 
اتاق اصناف بــه طور معمــول نظارت و 
رســیدگی کرده اند. ما اکنون برای بازار 
شــب عید و ماه رمضان کارگــروه هایی 
را تشــکیل داده ایم  و اعلام کرده ایم که 
برای  شــب عید باید واحدهای اقتصادی 

فعال باشند.
رئیس اتاق اصناف با بیان اینکه  تشکل های 
ما ابزار کافی ندارند، گفت:  ما می خواهیم 
اکنون نظارت ها را به سمت تشکل ها سوق 
دهیم. در شهرستان ها  اتحادیه ها را فعال 
کرده ایم. ما فعلا باید ببینیم که چکار کرده 
ایم. نهادهای دولتی و حاکمیتی نمی توانند 
ورود خوبی داشته باشند . ما باید ببینیم که 
تا امروز خروجی تصمیمــات ما چه بوده؟ 
مفید بوده است یا نه. ما باید بپذیریم که همه 
امور مردم را به خود مردم واگذار کنیم. باید 
بپذیریم که یک روزی هزینه این  اقدام را باید 
پرداخت کنیم و باید این اتفاق رخ دهد. من 
صاحب نظر هستم و می دانم که مشکلات ما 

در چه بخشی شدید است.
رستگار با بیان اینکه  توان مالی افراد نوع 
کالا را مشخص می کند، گفت: توان مالی 

مردم کیفیت کالا را تعیین می کند. 

ســخنگوی صنعت آب با اعلام اینکه میزان ورودی 
آب به مخازن سدهای کشــور تا ۳۰ دی ماه با ۱۱ 
درصد کاهش روبرو بوده است، گفت: میزان خروجی 
آب از سدهای کشور نسبت به سال گذشته رشد ۲۲ 
درصدی داشته اســت. به گزارش شرکت مدیریت 
منابع آب ایــران، فیروز قاســم زاده درباره وضعیت 
مخازن سدهای کشــور از ابتدای سال آبی جاری تا 
۳۰ دی ماه، اظهار کرد: ورودی ســدهای کشور در 
حال حاضر 6.۱8 میلیارد مترمکعب است که نسبت 

به سال آبی گذشته ۱۱ درصد کاهش داشته است.
سخنگوی صنعت آب اعلام کرد: میزان ورودی آب 
به سدهای کشــور در سال گذشــته 6.9۳ میلیارد 
مترمکعب بوده اســت. وی در خصــوص خروجی 
سدهای کشور نیز افزود: خروجی سدهای کشور از 
6.۲۳ میلیارد مترمکعب در سال آبی گذشته به حجم 

7.6۲ میلیارد مترمکعب رسیده که نشانگر رشد ۲۲ 
درصدی میزان تأمین مصارف از محل سدها نسبت 
به سال گذشته است. قاســم زاده موجودی مخازن 
سدهای کشور را در تاریخ ۳۰ دی ماه ۱4۰۲ با 4۱ 
درصد پرشدگی، معادل ۲۰.۲6 میلیارد مترمکعب 
اعلام کرد و گفت: این میزان در سال گذشته ۱9.8۰ 
میلیارد مترمکعب بوده که نشــانگر دو درصد رشد 

نسبت به سال گذشته است.
ســخنگوی صنعت آب، درصد پرشــدگی سدهای 
پایتخت را ۱4 درصــد و خاطرنشــان کرد: حجم 
مخازن سدهای تهران تا ۳۰ دی ماه با افزایش پنج 
درصدی روبرو بوده است. وی گفت: مجموع ۱۳ سد 
مهم حوضه آبریز دریاچه ارومیه نیز حدود ۲7 درصد 
پرشدگی دارد که نسبت به سال آبی گذشته چهار 

درصد کاهش داشته است.

رئیس کمیســیون کشــاورزی اتاق تعــاون گفت: 
واردات دام پایــه پــروار باید در راســتای حمایت 
از تولید داخل صــورت بگیرد. رئیس کمیســیون 
کشــاورزی اتاق تعاون گفت: با توجه به کشتار دام 
های مولد ناشی از سیاست نادرست سال های قبل، 
واردات دام پایــه پروار باید در راســتای حمایت از 
تولید داخل صورت بگیرد. ارســلان قاسمی گفت: 
طی ۲ ســال گذشــته بدلیل کمبود و گرانی نهاده 
های دامی، خشکسالی و نبود ســرمایه در گردش 
دام های مولد راهی کشــتارگاه شــدند که امسال 
 اثر این امر در بازار دام و گوشــت به خوبی نشــان 

داده می شود.
او با بیــان اینکه در واردات دام پایــه پروار تردیدی 
وجود ندارد، افزود: برای فعالیت واحدهای دامداری 
و بازگشــت رونق به این واحدها و همچنین تامین 

نیاز کشــور راهی جز واردات دام پایه پروار نداریم 
 که ایــن واردات منجر بــه فعالیــت صنایع جانبی 

هم می شود.
قاســمی ادامه داد: واردات دام پایه پروار و گوشت 
منجمد و قرمز ۲ مقوله جدا از یکدیگر هستند چراکه 
واردات گوشت در راستای تنظیم بازار و جلوگیری از 
نوسان قیمت انجام می شود چون بدلیل نبود دام پایه 
پروار ناشی از سیاست های نادرست برای تامین نیاز 

بازار راهی جز واردات نداریم.
رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق تعاون گفت: در 
شــرایطی که منابع پایه آب و خاک و علوفه جواب 
ندهد، خودکفایی معنایی ندارد و تنها باید استفاده 
بهینه از امکانات داشــته باشــیم و در صورت نیاز 
مشــروط به حمایت از تولید داخل و بازار، واردات 

انجام دهیم.

محمد علیمهری، معاون استاندار تهران از برپایی ۲۰ نمایشگاه بهاره در 
استان تهران تا پایان اسفند ماه برای سهولت در تامین کالاهای مورد نیاز 

مردم خبر داد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری تهران در جلسه ستاد تنظیم 
بازار شب عید و ماه مبارک رمضان با اشــاره به تقارن بهار طبیعت و بهار 
عبودیت و بندگی ضمن تاکید بر تامین کالاهای مورد نیاز برای ماه مبارک 
رمضان و عید نوروز اظهارداشــت: میوه شــب عید و خرمای ماه مبارک 
رمضان به میزان کافی برای شهر تهران و همچنین شهرستان های استان 

تهران خریداری شده است.

وی همچنین در ادامه با اشــاره به نحوه توزیع میوه شب عید افزود: در 
شهرستان های استان تهران میوه شب عید توسط تعاونی روستایی استان 
تهران تامین و در اماکن منتخب شهرستان ها در زمان مقرر توزیع آغاز 
می شود. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری تهران تصریح کرد: در 
شهر تهران نیز با محوریت میادین میوه و تره بار، میوه شب عید و خرمای 
ماه مبارک رمضان تهیه و در قالب بازارچه های سازمان میادین شهرداری 

تهران کار توزیع آن آغاز می شود.
وی در ادامه با تاکید بر اهمیت رصد قیمت ها در بازار در آستانه ماه مبارک 
رمضان و عید نوروز اذعان داشت: میوه های عید که خریداری شده حداقل 

۳۰درصد ارزان تر از قیمت بازار به دست مصرف کنندگان خواهد رسید. 
همچنین نمایشگاه های بهاره نیز در آستانه سال نو برای سهولت مردم 
از کالاهای تنظیم بازار و تهیه کالاهای مورد نیاز عید بصورت مستقیم از 

تولید کننده برپا می شود.
علیمهری در پایان خاطرنشان کرد: پنج نمایشگاه بهاره در تهران و ۱۵ 
نمایشگاه در شهرستان های استان تهران در آستانه سال نو و ماه مبارک 
رمضان برای سهولت در تامین کالاهای مورد نیاز مردم برپا می شود که 
در قالب عرضه پوشاک، کیف و کفش، کالاهای اساسی، آجیل و خشکبار 

است.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران یکی از راه های جلوگیری از قاچاق زعفران 
را فروش ارز حاصل از صادرات با قیمت توافقی عنوان کرد و گفت: دلیل قاچاق این 
محصول در کشور ما موانع صادراتی است که با به کار بردن راهکارهایی می توان 

این معضل را تا حدودی مرتفع ساخت.
به گزارش ایسنا، زعفران ایران بیش از 9۰ درصد نیاز بازار جهان را تامین می کند 
بنابراین همواره مورد توجه افراد سودجو برای کسب منافع از تجارت پر رونق این 
محصول بوده و این افراد به طور معمول برای کاهش هزینه های تولید با استفاده از 
مواد آلی و معدنی مختلف، دست به تقلب زده و زعفران های رنگ شده تقلبی و یا 
به صورت مخلوط با زعفران خالص با کیفیت و کمیت نامناسبی بسته بندی و به 

بازار عرضه کرده و سلامت مردم را نیز به خطر می اندازند.
در همین زمینه - رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران - درباره نظارت بر بازار 
زعفران و اینکه اتحادیه نقشی در روند صادرات ندارد، گفت: اداره استاندارد طبق 
ممیزیهای جهانی نسبت به صدور پروانه اســتاندارد و مجوز خروج محصول از 

گمرکات کشور اقدام می کند.
غلامرضا میری در خصوص لزوم تشدید نظارت ها در گمرک گفت: امکان دارد 
با توجه به اینکه خراسان به عنوان قطب تولید زعفران کشور است، نظارت ها در 
گمرک خراسان دقیق و کامل باشد، اما آیا این نظارت بر دیگر مبادی خروجی 
کشور مانند تهران، تبریز، اصفهان، شــیراز، کرمان و دیگر گمرکات کشور هم 

دقیق است؟

وی افزود: این نظارت ها باید به صورت یکپارچه و در تمام مبادی رسمی خروجی 
کشور صورت پذیرد و این الزام فقط مربوط به گمرکات خراسان نباشد. نیاز است 
با برگزاری نشست های تخصصی با متولیان امر به راهکارهای مناسب برای رفع 
موانع صادراتی همچنین راه های جلوگیری از صادرات تقلبی دست یابیم. رئیس 
اتحادیه صادرکنندگان زعفران در پاسخ به این سوال که چرا قیمت زعفران در 
بازار حاشیه خلیج فارس ارزان تر از داخل کشور است؟ گفت: ایران بزرگترین تولید 
کننده زعفران در جهان است، اما سهم ما به دلیل محدودیت های داخلی و خارجی 

از بازار این محصول اندک است.
به گفته وی قاچاق زعفران و ترکیب زعفران های صادراتی با زعفران های تقلبی 
توسط عده ای سودجو باعث شده که زعفران ایران در بازار جهانی در برخی موارد تا 
۳۰ درصد از قیمتی که ما زعفران را از کشاورز داخلی می خریم کمتر باشد و ورود 
این زعفران های تقلبی به نام ایران به بازارهای جهانی ضمن به خطر انداختن نام 
برند زعفران ایران در جهان باعث می شود که صادرکنندگان قانونی نیز با مشکلات 

عدیده ای از جمله از دست دادن بازارهای صادراتی خود مواجه شوند.
میری عنوان کرد: با وضعیت کنونی متاسفانه حداقل در ماه  ۱۰ تن زعفران به 
صورت قاچاق از کشور خارج می شــود، به طور مثال در همین دو ماه اخیر در 
مقایسه با ماه آبان و آذر سال گذشته، در هر کدام از این ماه ها هشت تن کاهش 
صادرات زعفران داشته ایم. این در حالی است که مصرف زعفران در کشورها رشد 
داشته است و این نشان می دهد که دلیل قاچاق این محصول در کشور ما موانع 

صادراتی اســت. امیدواریم فروش ارز به صورت توافقی هم در دستورکار دولت 
قرار گیرد.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران تاکید کرد: دولت باید صادرکننده را موظف 
به صادرات زعفران به میزانی که می خواهد، کند، در این صورت ارز به کشــور 
وارد و صادرکننده هم متعهد می شود ارز را برگرداند که اگر تبعیت نکرد دولت 
جریمه هایی را در نظر بگیرد البته که تا الان هم هر چه زعفران از مبادی قانونی از 

کشور خارج شده ارز آن به کشور برگشته است.
وی افزود: خواســته صادرکننده این اســت که ارز حاصل از صادرات با قیمت 
توافقی به فروش برسد تا در نهایت از قاچاق این محصول جلوگیری کند. مسلما 
زعفران، جایگاه ویژه ای در سال های گذشته در دنیا پیدا کرده است، ولی متاسفانه 
زعفران هایی که به صورت قاچاق از کشور خارج می شود با کیفیت نیست و این 

وجِهه زعفران کشور را در بازارهای جهانی به مرور خدشه دار می کند.
میری با اشاره به اینکه در همین وضع موجود، قیمت زعفران در بازارهای جهانی 
با زعفرانی که از کشاورز خریداری می شود حدود ۳۰ درصد فرق دارد و کمتر است 
گفت: دلیلش این است که زعفران هایی که به کشورهای هدف عرضه می شود 
زعفران هایی با کیفیت پایین و تقلبی است. در واقع دلال و قاچاقچی توان رقابت را 
از صادرکننده گرفته و مشتری که شناختی از این بازار ندارد تصورش بر این است 
که ما زعفران را گران به فروش می رسانیم. این موضوع اکنون به یک معضل برای 

صادرکننده تبدیل شده است.

واردات دام در راستای حمایت از تولید داخل باشدکاهش ۱۱ درصدی ورود آب به سدها

برپایی ۲۰ نمایشگاه بهاره در استان تهران 

لزوم تشدید نظارت بر گمرکات 

تشکیل کارگروه های نظارتی بر بازار شب عید 

معاون توســعه روســتایی 
و مناطــق محروم کشــور 
گفت:اشــتغال روستایی به 
سمت صنعت و خدمات می 
رود آماری که اکنون داریم 
۲9درصد خدمات و ۳۱درصد صنعــت و بیش از 4۰ 
درصد نیز کشاورزی در روستاها شغل افراد را تشکیل 

می دهند.
به گزارش تسنیم، روستاها به عنوان یکی از ارکان اصلی 
اقتصاد کلان و بسترساز رشــد تولید کشور هستند، 
مطمعناً پیشرفت و توسعه یک ناحیه روستایی باید در 
چارچوب کلی سیاست  های ملی طراحی گردد. چراکه 
این مسئله نشانگر پیوستگی توسعه روستایی و توسعه 
ملی است. عدم توجه به فضاهای روستایی ، بی توجهی 
به توان و امکانات تولیدی نواحی روســتایی و نیروی 
انسانی پرتوان روستا از مشکلات اساسی در دستیابی 
به توسعه روستایی است. شناخت و تحلیل ویژگی های 
برنامه ریزی توسعه روستایی کشور و بررسی و تحلیل 

موانع و تنگناهای توسعه از منظر برنامه ریزی می تواند 
راه را برای توسعه یکپارچه روستاها هموار سازد .

فقر و بیکاری از جمله مشــکلات بزرگ و اساسی در 
روستا های ماست و این امر باعث تشدید مهاجرت های 
روستایی می شود و همچنین با توجه به اینکه جوان 
و نخبه گزین بــودن از ویژگی های بارز مهاجرت های 
روستایی اســت. بنابراین برای رفع فقر و بیکاری در 
روستاها، توسعه روستایی یک ضرورت بنظر می رسد 
که در این راه می توان با متنوع کردن اقتصاد روستایی 
و همچنین با استفاده از کارآفرینی و ایجاد بنگاه های 
کوچک و متوسط، فرصت های جدید شغلی خصوصا 
برای فــارغ التحصیــلان، جوانان و زنان روســتایی 
ایجادکرد.حفظ نیروی کار و جمعیت در روستاها همراه 
با زمینه سازی موثر و مناسب برای خلق فرصتهای شغلی 
به طور بدیهی منجر به افزایش فعالیتهای تولیدی دارای 

ارزش افزوده در این مناطق می شود.
سید امیر حسین مدنی، معاون توسعه روستایی و مناطق 
محروم کشــور با بیان اینکه یکی از مسایل مهم برای 
کشور و همچنین یکی از فرمایشات مقام معظم رهبری 

توسعه مناطق محروم به 

ویژه توسعه روستا بخصوص زیرساخت ها بوده گفت: 
در توسعه زیرساخت روستایی رتبه یک تا بیستم را در 
دنیا داریم اما در کنار این رشد و توسعه شاهد کاهش 
جمعیت روستاها بوده ایم که نشان دهنده این است که 
باید توجه شود که لزوما توسعه زیرساخت نشان دهنده 

توسعه نیست.
مدنی ادامــه داد: ۲7درصد از تولیــد ناخالص داخلی 
کشور توسط روستاها تولید می شود، اما شکاف نزدیک 
6۰درصدی درآمد روســتایی با شــهری وجود دارد 
که اتفاق خوبی نیســت. وی افزود: پژوهشــی انجام 
شد در مورد مهاجرت روســتا به شهرها که مشخص 
شد ۵4درصد علل مهاجرت روستا به شهر ها مسائل 
اقتصادی اســت و در این دولت مقرر شــد مهاجرت 

معکــوس و جلوگیــری از 
مهاجرت به عنوان 

هــدف تعییــن 
شــود. مدنی 

آمار  گفت: 

سرشــماری ســال 9۵نشــان می دهد کــه تعداد 
6۲هزار روســتا و آبادی دارای ســکونت در کشــور 
داریم و روســتاهایی که بــالای ۲۰خانوار ســاکن 
 دارنــد تعداد حــدود ۳۰هزار اســت در کنــار 4۰۰ 

هزار شهر.
معاون توســعه روســتایی و مناطق محروم کشور 
ادامه داد :حــدود ۲۰میلیون جمعیت روســتایی 
داریم و برآوردی که سال ۱4۰۲داشتیم به بیش از 
۱9 میلیون رسیده است که کاهش جمعیت کمتر 
از ۱۵۰هزار نفر بوده اما در آمار بیشتر نشان داده می 
شود آنهم به خاطر برنامه ای بود که در دولت دهم پی 
ریزی و اجرا شده بود و آن شهرسازی روستاها بود؛ 
همچنین در این پژوهش مشخص شد رشد جمعیت 
روســتاها گرچه در کل شــیب منفی دارد اما این 
موضوع در روستاها در حال مثبت شدن است و نشان 
دهنده این است که در مورد اجرای برنامه جمعیتی 
جواب مثبت گرفته ایم. وی گفت: اشتغال روستایی 
بــه ســمت 
و  صنعــت 
رود آماری که اکنــون داریم ۲9درصــد خدمات و خدمات می 

۳۱درصد صنعت و بیش از 4۰ درصد نیز کشاورزی 
در روســتاها شــغل افراد را تشــکیل مــی دهند و 
همچنین بنا بــر آخرین آمار با افزایش اشــتغال در 

مناطق روســتایی، نرخ بیکاری ۵.7 درصد اســت. 
مدنی گفت: ســهم ارزش افزوده روســتا نسبت به 
 کشور ۲7.۵ با احتســاب نفت و بدون نفت ۲۱درصد 

حدودا بوده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سهم صنعت در اشتغال روستانشینان ۳۱ درصد است

کاهش نرخ بیکاری در روستاها
ضرورت احیای تعاونی های روستایی

حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 
با تشکیل تعاونی های روستایی و استفاده اهالی روســتا از ظرفیت  روستای محل سکونت خود علاوه بر 
اشتغالزایی، درآمدزایی هم می شود. تشکیل تعاونی های روستایی بر ظرفیت ها و توانمندی های روستاییان 
و مناطق روستایی تکیه دارد و مشارکت جمعی را با هدف افزایش مشارکت اهالی روستا در پروژه های عمرانی 
و کشاورزی تحقق می بخشد.  این تعاونی ها با افزایش مشارکت مردم در توسعه و آبادانی زمینه اشتغالزایی 
و رشد و شکوفایی در مناطق روستایی را فراهم کرده و از این طریق به اقتصاد خانوارهای روستایی کمک 
می کند. اگر فرهنگ همکاری و تعاون شکل گیرد هزینه اجتماعی کاهش می یابد و جامعه به سمت عدالت 
حرکت می کند، باید تشکل های تعاونی در کنار بنگاه های خصوصی تقویت و امکان رقابت بین بخش تعاون 

و خصوصی فراهم شود، زیرا در تعاون می توانیم با کمترین هزینه بیشترین بهره وری را به دست آوریم. 
در شرایط کنونی کشور که برای سرمایه گذاری های خرد مردم با مشکلات اقتصادی و بعضا سیاسی به دلیل 
تحریم ها مواجه هستیم، شرکت های تعاونی یکی از بهترین بخش هایی است که می تواند سرمایه های خرد 
مردم را جمع آوری و تجمیع کند تا با این کار هم از حجم نقدینگی در کشور کاسته شود و هم حضور و فعالیت 
مردم در اقتصاد افزایش پیدا کند. کشور فرصت هایی دارد که هنوز از آن استفاده نشده است. اولین فرصت 
و پتانسیل در کشور این است که مشارکت مردم را در اقتصاد گسترش دهیم. باید از مردم در حوزه بازار کار 
دعوت کنیم. حمایت هایی را به لحاظ قانونی انجام دهیم تا آنها اقدام کنند. دسترسی ایران به علم نوین بیشتر 
شده است. افراد نخبه و دانشمندی در کشور داریم که اگر فرصت ها را فراهم کنیم آنها می توانند بسیار علمی 

کشور به سمت تجاری سازی پیش ببرند و می توانند اقتصاد کشور را شکوفا کنند.

مفقودی  
 سند، برگ ســبز و کارت موتورســیکلت مدل 1382 با شماره موتور  
02080124 شماره شاسی 8208556HM مفقود و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.           
لرستان
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فناوری و 
اطلاعات

تولید فویل های طلاکوب مورد استفاده در صنایع
یک شرکت دانش بنیان با تولید فویل های طلاکوب مورد استفاده در صنایع نساجی، چاپ 
و بسته بندی علاوه بر رفع نیاز کشور درصدد صادرات آن به کشورهای همسایه و همچنین 
اروپاست. به گزارش معاونت علمی، یک شرکت دانش بنیان با تولید فویل های طلاکوب 
مورد استفاده در صنایع نساجی، چاپ و بسته بندی علاوه بر رفع نیاز کشور درصدد صادرات 

آن به کشورهای همسایه و همچنین اروپاست.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان گفت: »فویل های طلاکوب تولیدی ما استفاده بسیار 
زیادی در صنایع مختلف از جمله صنعت نساجی، پارچه، چاپ و بسته بندی، نوشت افزار 
و... دارند و کاری که ما انجام دادیم این است که ضمن افزایش کیفیت بسته بندی از خروج 

ارز جهت واردات از کشورهایی مانند تایوان، کره، چین و حتی اروپا جلوگیری کردیم .«
وی تصریح کرد: »بزرگترین دستاورد ما این بود که با امکانات کم، فویلی را تولید کردیم که 
کسی باور نمی کرد بتوان آن را در ایران تولید کرد. کیفیت این محصول به قدری بالاست که 
تا به امروز توانستیم خودمان را به بازار اثبات کنیم. همچنین نوعی بومی سازی انجام دادیم 
و توانستیم به عنوان پایه گذار تولید این فویل در ایران، آن را تا حدود زیادی با امکانات کم 

موجود در کشور جا بیندازیم.«
این فناور گفت فعالیت های ما بیشتر به سمت غیرمستقیم سوق پیدا کرده و بر روی مشاغل 
تاثیرگذاری داریم. زیرا مصرف کننده این فویل از شهرهای بزرگ تا کوچک بسیار زیاد 
است و وقتی که فویل های با کیفیت تحویل بگیرند، می توانند فعالیت های بیشتری انجام 

دهند و به اشتغال زایی آنان کمک می شود.
وی در توضیح وجه تمایز مجموعه خود با سایر شرکت های خارجی اظهار کرد: »در ایران 
مجموعه ای وجود ندارد که محصول ما را تولید کند اما به نسبت کشور چین وجه تمایز ما 
در شناسایی مواد اولیه و توجه دقیق به نیاز مشتری است.« وی در پایان افزود ما با کمبود 
متریال مواجه هستیم و در نظر داریم که فویل های گوناگون تولید و مشکلات خود را حل 
کنیم. با کمک مسئولان می توان این فویل ها را به کشورهای همسایه و حتی اروپا صادر 

کرد زیرا آنها فاقد چنین محصولی هستند.

عزم دولت برای ارتقای رتبه فضایی ایران در جهان
وزیر پیشین ارتباطات و فناوری اطلاعات با تشریح دستاوردهای اقتصادی و علمی ماهواره 
برای کشور، گفت: در دولت سیزدهم شاهد ساماندهی، تخصیص اعتبار و تحول در حوزه 
صنایع فضایی کشور هستیم و این فعالیت ها اثبات می کند که دولت مردمی عزم خود را 
جزم کرده تا رتبه جهانی ایران را در حوزه صنایع فضایی ارتقا دهد. رضا تقی پور درپی پرتاب 
موفقیت آمیز ماهواره »ثریا«، گفت: امروز کشورهای دارای زنجیره کامل پرتاب ماهواره به فضا 
)ماهواره، پرتاب کننده و ایستگاه های زمینی( از انگشتان دست تجاوز نمی کنند که جمهوری 
اسلامی ایران هم یکی از این کشورها است. وزیر پیشین ارتباطات و فناوری اطلاعات افزود: 
امروز فناوری فضایی بیش از هر زمان دیگری در زندگی بشر نقش آفرینی می کند و ما شاهد 
تأثیر روزافزون این فناوری در زندگی بشر هستیم بنابراین اهمیت پرتاب ماهواره ثریا در 

این است که دانشمندان ما توانسته اند ماهواره را در مدار ۷۵۰ کیلومتری زمین قرار دهند.
تقی پور افزود: ماهواره هایی چون ثریا از جهات مختلف دارای اهمیت اســت این ماهواره در 
حوزه های سنجش از دور، ارتباطات و جمع آوری داده ها و اطلاعات تصویری از سرتاسر کره 
زمین می توانند دستاوردهای زیادی را در حوزه های اقتصادی و علمی برای کشور داشته باشند. 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: عده ای در ماجرای برجام به صورت 
نانوشته تعهد کرده بودند تا فعالیتهای فضایی به شکل نامحسوس متوقف شود و به همین دلیل 
در دولت قبل شاهد توقف فعالیت های فضایی بودیم. تقی پور افزود: اما در دولت سیزدهم شاهد 
ساماندهی، تخصیص اعتبار و تحول در حوزه صنایع فضایی کشور هستیم و این فعالیت ها اثبات 
می کند که دولت سیزدهم عزم خود را جزم کرده تا رتبه جهانی ایران را در حوزه صنایع فضایی 
ارتقا دهد. امیدواریم در سایه این تلاش ها شاهد پیشرفت و توسعه کشور در حوزه های مختلف 
باشیم. ماهواره ثریا متعلق به سازمان فضایی ایران )وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات( با 

ماهواره بر قائم ۱۰۰ سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با موفقیت در مدار قرار گرفت.

تقلای اپل برای حفظ اپل واچ هایش در بازار 
اپل اعلام کرد ویژگی رصد اکسیژن خون از دو مدل پرچمدار ساعت هوشمند خود را در 
آمریکا حذف می کند. این در حالی است که سازنده آیفون درگیر یک کارزار حقوقی بر سر 

حق امتیاز فناوری مربوط به این ویژگی است.
ممکن است یک سال طول بکشد تا این دعوای حقوقی حل و فصل شود و تحلیلگران پیش 
بینی می کنند اپل به جای آنکه فروش دستگاه ها در یکی از بزرگترین بازارهایش را متوقف 
کند، این ویژگی را حذف خواهد کرد. شرکت آمریکایی اعلام کرد اپل واچ سری ۹ و اولترا۲ 
بدون ویژگی سنجش اکسیژن خون در وب سایت و فروشگاه های آن به فروش می رسند.

پیش از آن نیز اپل قبل از تعطیلات کریسمس فروش ساعت های خود رامتوقف کرد و در 
یک درخواست که ۲۷ دسامبر ۲۰۲۳ ثبت شده، اعلام کرد اگر دستورات پیشین دادگاه به 
مدت دو هفته پابرجا بماند با خسارت های غیرقابل جبرانی روبرو می شود که در نهایت دادگاه 
تجدیدنظر آمریکا ممنوعیت واردات کمیسیون دولتی برای واردات اپل واچ را به طور موقت 
لغو کرد و این شرکت می تواند فروش ساعت های هوشــمند پرچمدار خود را از سر گیرد. 
هرچند دادگاه تجدید نظر، واردات اپل واچ آمریکا را حین بررسی درخواست تجدید نظر اپل 
برای ممنوعیت واردات این کالا به دلیل نقض حق امتیاز اختراع رد کرد. به عبارت دیگر اپل 
نتوانست دادگاه تجدیدنظر فدرال را متقاعد کند در حالیکه شرکت تصمیم دادگاه دولتی مبنی 
بر نقض پتنت های یک شرکت فناوری پزشکی برای سنجش اکسیژن خون را به چالش می 

کشد ، واردات اپل واچ های آمریکایی با این فناوری را به ایالات متحده مجاز کند.

بومی سازی دستگاه حفاری هیدرولیک
یک شرکت دانش بنیان موفق به ساخت دســتگاه حفاری هیدرولیک شد که توانایی 
نمونه برداری تا عمق هزار متــری را دارد. به گزارش معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، مرتضی صدیقیان کاشی، مدیرعامل شرکت فنی و مهندسی 
در کاوش در خصوص محصولات تولیدی این شرکت و کاربرد آنها گفت: دستگاه تولیدی 

ما در حوزه حفاری هیدرولیک است که در معادن به کار می رود.
در فعالیت های مربوط به معدن ابتدا اکتشافات انجام می شود و پس از اینکه مشخص شد 
در چه عمقی از زمین، چه محصول و مواد معدنی وجود دارد، کار معدن آغاز می شود. بر 
همین اساس ما دستگاهی را ساختیم که کار نمونه برداری از داخل زمین را انجام می دهد 

و این کار تا عمق ۱۰۰۰ متری با دستگاه ما قابل انجام است.
وی در خصوص حجم اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم ایجاد شده توسط این شرکت 
تصریح کرد: آنچه مهم است، تکنولوژیک بودن فعالیت ماست که قبلاً از خارج وارد می شده 
اما در حال حاضر ما آن را در ایران می سازیم که تا حدود زیادی باعث کاهش ارزبری می شود. 
در این کار نیروی انسانی به جهت اشتغال نیاز نیست و نگاه ما بیشتر از باب این است که 
این کار تکنولوژیک قبلا در خارج انجام می شده و حالا در کشور قابل انجام است. صدیقیان 
کاشی، بومی سازی این تکنولوژی در داخل کشــور را بزرگترین دستاورد مجموعه خود 
دانست و اظهار کرد:این کار با ارزش باعث شد که ما به عنوان شرکت دانش بنیان تلقی شویم. 
وی در خصوص استفاده از حمایت های معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری گفت: ما 
هیچ حمایتی نیاز نداریم و از آن استفاده نکردیم. وظیفه ما این است از محل کار اکتشافات، 
نیازهای خود را تامین  کنیم و اعتقاد ما بر این است که نباید بار خود را بر روی دوش دولت 
بیندازیم و خودمان باید جلو برویم. تنها درخواستی که از دولت داریم این است که نخبگان 
این کار را به ما معرفی کنند تا آنها را جذب کنیم. این کار برای مجموعه های دانش بنیان 
مانند ما، برای جوانان و برای کشور خیلی خوب است. وی در پایان درخصوص وجه تمایز این 
شرکت با سایر مجموعه های مشابه گفت: وجه تمایز ما این است که زمانی که این دستگاه 
را می سازیم، تمام عیوب و نواقص کار را به راحتی تشخیص می دهیم و برطرف می کنیم. 
در واقع از آنجا که هم تولید کننده و هم مصرف کننده این تجهیزات هستیم، بسیاری از 

مشکلاتی که کاربر با آن برخورد دارد، شناسایی کرده و رفع می کنیم.

اخبار

عضو هیــات مدیــره انجمن 
صنفــی کارفرمایی شــرکت 
هــای دانش بنیان، مشــکل 
فعلی این حوزه را دسترسی به 
بازارهای داخلی و بین المللی 
دانســت و گفت: ترجمه زبان دانش بنیان ها به حوزه 
صنعت در کوتاه مدت رونق بــازار فعالان حوزه نوآوری 
و به مرور زمان رهایی از اقتصاد نفتی و البته شکوفایی 
 اقتصاد کشــور در بســیاری از شــاخص ها را بدنبال 

خواهد داشت.
محمدهادی طســوجی آذر از مخترعان کشورمان که 
دارای مدال طلای جهانی در مســابقات نخبگان جهان 
در ســال ۲۰۱۰ روســیه و ۲۰۱۱ کرواســی است، در 
حاشیه نخستین همایش ملی توانمندی ها و چشم انداز 
شرکت های دانش بنیان اظهار داشت: تعبیر من از شرکت 
های دانش بنیان این است که این بخش همچون ساعت 
شنی از فیلتر سخت ساخت و بومی سازی محصولات و 
تجهیزات عبور کرده، امــا در مرحله فروش محصول و 

توسعه بازار با مشکل مواجه است.
وی با اشاره به وجود انجمن های علمی فراوان در کشور 
و نبود تشــکیلات منسجم برای رســاندن محصولات 
دانش بنیان ها به بازارهای هدف گفت: بر همین اساس 
و بدنبال مشکلات بازار دانش بنیان ها نخستین انجمن 
صنفی کارفرمایی شــرکت های دانــش بنیان با هدف 

انجام عملیات صنفی و دسترسی فعالان حوزه نوآوری 
به بازارهای داخلی و خارجی راه اندازی شده است. این 
فعال حوزه دانش بنیان که مخترع بارگزاری نانوموتورها 
روی نانوسلول ها است و مقاله ISI آن نیز منتشر شده، 
گفت: صنعت زبان دانش بنیان ها را نمی داند و از طرفی 
فعالان حوزه دانش بنیان نیز با زبان فعالان حوزه صنعت 
آشنایی لازم را ندارند. طسوجی آذر افزود: در واقع سعی 
ما این است که با شتاب گرفتن خدمات رسانی به حوزه 
دانش بنیان در بخش های مختلف در دولت سیزدهم، 
با تشــکیل انجمن صنفی کارفرمایی حلقه ارتباطی و 
 تسهیل گری بین این دو قطب ایجاد و آنها را به یکدیگر

 متصل کنیم.
وی در عین حال، مشکل فعلی این حوزه را دسترسی به 
بازارهای داخلی و بین المللی دانست و ترجمه صحیح 
زبان دانش بنیان ها به صنعت به منظور شکوفایی اقتصاد 

کشور در بخش های مختلف را یک ضرورت خواند.
طســوجی آذر با اشــاره به اینکه بیش از سه دهه است 
که رهبر معظم انقلاب در سخنان خود بر دوری از خام 
فروشی نفت تاکید دارند، گفت: به طورحتم ترجمه زبان 
دانش بنیان ها به حوزه صنعت در کوتاه مدت رونق بازار 
فعالان حوزه نوآوری و به مرور زمان رهایی از اقتصاد نفتی 
و البته شکوفایی اقتصاد کشور در بسیاری از شاخص ها 
را بدنبال خواهد داشت. عضو اصلی هیات مدیره انجمن 
صنفی کارفرمایی شــرکت های دانش بنیان در ادامه 
عنوان کرد: با توجه به استقبال گرم فعالان حوزه دانش 
بنیان از اولین همایش دانش بنیان ها در اواخر دی ماه 
جاری، تصــور می کنم بتوانیم در این عرصه به شــکل 

مناسبی دانش بنیان ها را حمایت کنیم. وی افزود: ایران 
در ابتدای مطرح شدن عرصه نوآوری در دنیا جزو اولین 
ها بود و شرکت های بسیاری را به دنیا معرفی کرد، اما 
متاسفانه به دلیل ضعف در تجاری سازی عقب ماند، لذا 
قصد داریم در کنار دولــت ضمن اتصال دانش بنیان ها 
به بازار و خلق ثروت برای کشور ضعف موجود را جبران 

و برطرف کنیم.
عضو هیات مدیره انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های 
دانش بنیان با تاکید براینکه، هم اکنون خدمات رسانی به 
دانش بنیان ها در بخش های مختلف در دولت سیزدهم 
شــتاب بیشــتری گرفته، تاکید کرد: ترجمه صحیح 
زبان دانش بنیان ها به صنعت به طور حتم شــکوفایی 

اقتصاد کشــور را در بخش های مختلف رقم خواهد زد. 
این مخترع همچنین درباره یکی از اختراعات خود که 
نوعی رنگ بر پایه گیاهی است، بیان کرد: این رنگ که 
در داخل و نمای خارجی ساختمان ها کاربرد دارد و به 
صورت شکســت مولکولی که دانش آن الهام گرفته از 
عملکرد لایه ازن اســت، در واقع عملیات تصفیه هوا را 

نیز انجام می دهد.
طسوجی آذر افزود: این صنعت تنها در کشور آلمان وجود 
داشت و این رنگ برپایه شیمیایی تولید می شد که موفق 
شدیم این رنگ را برپایه گیاهی تولید و در ادامه تاییدیه 
و نشان استاندارد آن را از چندین مرجع معتبر همچون 

دانشگاه شهیدبهشتی و CE اروپا دریافت کنیم.

رهایی از اقتصاد نفتی با اتصال دانش بنیان ها به بازار تحقق می یابد

تسهیل دسترسی دانش بنیان ها به بازارها
News kasbokar@gmail.com

با راه اندازی مرکز احیاء و بازیابی تجهیزات پزشــکی 
در قالب یک طرح کلان ملــی، بالغ بر ۱۵ میلیون دلار 
صرفه جویــی ارزی از محل احیــاء و راه اندازی مجدد 
تجهیزات پزشکی عائد کشور شــده است. به گزارش 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهــوری، ملک زاد ملــک زاد مدیرعامل شــرکت 
ویســتا تجهیز احیاء در خصوص مســاله  و هدفی که 
طرح کلان مرکز احیاء تجهیزات پزشــکی دنبال می 
کند، گفت: عمده مســائل ما در کشــور به حوزه های 
بین رشــته ای برمی گردد و این موضوعی اســت که 
 ما چه در حوزه صنعت و چه در حوزه دانشــگاه با آن 

مواجه هستیم. 
مدیریت تجهیزات پزشکی در بیمارستان هم از جمله 
این حوزه های بین رشته ای اســت و متاسفانه، دانش 
ما در این زمینه نســبت به دانش دنیــا چیزی حدود 
۳۰ تا ۳۵ سال عقب اســت ما در شرکت ویستا تجهیز 
احیاء، این نیاز را شناسایی کرده و متوجه شدیم که این 
تجهیزات زودتر از موعد از چرخه درمان خارج شده و 

انبارهای بیمارستان ها مالامال از تجهیزات بیمارستانی 
اســت که زیر باد و باران در حال پوســیدن است و آن 

چنان که باید بهره ور نیستند.
وی ادامه داد: فارغ از جنبه اقتصادی، تجهیزات پزشکی 
در فرآیند تشــخیصی و درمانی هم از اهمیت بالایی 
برخوردار هستند تا آن جا که حتی برای تشخیص یک 
بیماری ســاده مثل ســرماخوردگی نیاز به تجهیزات 
پزشــکی داریم، به همین دلیل، برخــورداری از ابزار 
پزشــکی ایمن و بهره ور یکی از ضــرورت های امروز 
جامعه ما است. مضاف بر این که این تجهیزات خیلی 

ارزبر بوده و برای بیمارستان ها هزینه ایجاد می کند.
ملک زاد با بیان اینکه هدف طرح »مرکز احیا تجهیزات 
پزشکی«، اســتفاده مجدد از این منابع است، تصریح 
کرد: در شرکت ویستا تجهیز احیاء، بازتولید تجهیزات 
بیمارستانی را در دســتور کار داریم و می کوشیم این 

تجهیزات را به چرخه درمان برگردانیم.
وی ادامــه داد: در ایــن راســتا، تجربیــات دنیــا را 
بررسی کردیم و متوجه شدیم حتی کشورهای اروپایی و 

آمریکایی که مشکلات تحریمی ما را هم ندارند، بخش 
زیادی از بازارشان، به تجهیزات بازیابی شده اختصاص 
یافته اســت و فراتر از آن حتی ۱۰ درصد بازار جهانی 
حوزه سلامت و تجهیزات پزشــکی، تجهیزات بازیابی 
شده است اما این مهم در ایران اتفاق نیفتاده بود و انجام 
آن چیزی حدود ۸۰۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی به 
دنبال خواهد داشت از این رو، بر آن شدیم تا این طرح 

را راه اندازی کنیم.
مدیرعامل شرکت ویستا تجهیز احیاء در خصوص اینکه 
طرح در چه مرحله ای قرار دارد و پروژه تا کجا پیش رفته 
است، گفت: تمام زیرساخت های قانونی، رگولاتوری و 
حاکمیتی طرح »مرکز احیا تجهیزات پزشکی« فراهم 
شده است، سیســتم، قانون و مجوز دارد و برای آن در 
مجلس بودجه تعریف شــده  است. در حدود سه سالی 
که مرکز بازیابی را راه اندازی کرده ایم، ۵۵۰ دســتگاه 
به بیمارســتان های کشور ارائه شده  اســت و با ۱۳۰ 

بیمارستان کار کرده ایم.
به گفته او، تمام مراکز درمانی که از تجهیزات پزشکی 

)به ویژه تجهیزات پزشــکی ســرمایه ای( اســتفاده 
می کنند، مشتریان بالقوه خدمات و محصولات بازیابی 
شده شــرکت ویستا تجهیز احیا هســتند که شرکت 
تاکنون با بسیاری از این مراکز عقد قرارداد کرده است. 
در کنار بیمارســتان ها، درمانگاه هــا، مراکز جراحی 
محدود و کلینیک ها، مراکز پرتو تشخیصی و خانه های 
بهداشــت، مطب های خصوصی، شرکت های خدمات 
پرستاری در منزل مشــتریان بالقوه محصولات ویتا 

هستند.
ملک زاد با بیان اینکه طرح مذکور، حدود ۱۵ میلیون 
دلار صرفه جویی ارزی داشــته  است، تصریح کرد: روز 
به روز در حال توسعه طرح هستیم و می کوشیم تا در 
دهه فجر مرکز دوم بازیابی را با مشارکت دانشگاه شهید 
بهشتی افتتاح کنیم. وی همچنین در خصوص میزان 
اشتغالی که این شرکت به واسطه این طرح ایجاد کرده  
اســت، خاطرنشــان کرد: تا الان برای ۶۰ نفر اشتغال 
ایجاد کرده ایم و برنامه مان این اســت که تا پایان سال 

این میزان را به ۱۰۰ نفر ارتقا دهیم.

دبیر شورای عالی فضای مجازی گفت: فضای مجازی 
فرصتی است برای گســترش عدالت در کشور و اگر به 
درستی از آن استفاده شــود آثار و برکاتش در زندگی 
مردم قابل مشــاهده خواهــد بود. به گــزارش مرکز 
ملی فضای مجازی، ســیدمحمد امین آقامیری دبیر 
شورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی کشور 
در اولین رویداد توســعه فناوری هــای نوین کمیته 
امداد امام خمینی )ره( گفت: فضای مجازی می تواند 
ظرفیتی بی بدیل برای کشــور ایجاد کند و همانطور 
که مقام معظــم رهبری فرمودنــد، در فضای مجازی 
امروز بخش های مختلفی شکل گرفته و در جامعه هر 
فعالیتی که به شیوه سنتی انجام می شد امروز معادل 

مجازی آن در حال شکل گیری است.
وی با اشــاره به فرصت های ایجاد شده توسط فضای 
مجازی برای ایجاد آینده ای بهتر افزود: یکی از مهمترین 
فرصت های این فضا، تأثیر آن بر گسترش عدالت است. 
برای گسترش عدالت در نظام سنتی محدودیت هایی 
همچون محدودیت مکانی وجود داشــت که با توسعه 
فضای مجازی فرصت توســعه عدالــت در جامعه در 
بسیاری از حوزه ها مانند آموزش فراهم شده و می توان 

با استفاده از ظرفیت فضای مجازی، آموزش با کیفیت 
را در دور دست ترین مناطق کشور فراهم کرده و با بهره 
مندی از ابزار هوش مصنوعی می توان مباحث مهارت 
آموزی و یادگیری را توسعه دارد. آقامیری ادامه داد: در 
حوزه عرضه نیز فضای مجازی می تواند تا حدی عدالت 
ایجاد کند و چرا که قدرت عرضه با استفاده از سکوهای 
برخط ارتقا یافته و امروز مــردم می توانند از دورترین 

نقاط کشور خرید و فروش کالا داشته باشند.
وی با بیان این که در حوزه های ســرگرمی، کســب و 
کارها، مشــاوره و خدمات نیز ظرفیت توسعه عدالت و 
بسط آن در جامعه برای دسترسی بهتر و برابرتر افراد به 
خدمات وجود دارد، گفت: در مورد بسیاری از افرادی که 
تحت پوشش خدمات اجتماعی هستند بحث توانمندی 
مطرح است که فضای مجازی این امکان را ایجاد می کند 
تا قابلیت ها و توانمندی های افراد بالفعل شده و حتی از 

پوشش دریافت خدمت هم خارج شوند.
رئیس مرکز ملی فضای مجازی افزود: باید این فرصت 
را در کشور برای ظرفیت سازی و عرضه توانمندی افراد 

ایجاد کنیم. آقامیری با اشــاره به اهمیت این تحولات 
در دنیــا گفت: در آینــده ای نزدیک بحــث کارکرد و 
ویژگی های سواد دیجیتال یا رقومی و آشنایی با فضای 
مجازی، از شاخص های اصلی سطح سواد خواهد بود 
بنابراین حتماً در ده ســال آینده در سطوح توانمندی 
نیاز به تغییر احساس شــده و دسترسی به این سطح 
توانمندی جایگاه افراد را درسطوح جامعه تعیین خواهد 
کرد. وی با تاکید بر این که مشاغل جدیدی که نیاز به 
حضور فیزیکی ندارد با توسعه فضای مجازی ایجاد شده 
است، افزود: تقریباً ده سال می شود که مدل جدیدی 
از اشتغال که آزادکاری نامیده می شود مطرح شده که 
البته در کشور ما هنوز رشد متناسب با دنیا را نداشته 
اســت اما ظرفیت آن وجود دارد و بهترین بســتر هم 

استفاده از ظرفیت کمیته امداد است.
آقامیری گفت: در این مدل اشتغال، شرکت های کوچک 
و متوسط که برای اســتخدام افراد توجیه اقتصادی و 
کارکردی نداشــتند با بهره مندی از فناوری نسبت به 
اشــتغال افراد به صورت پروژه ای و بــا توجه به میزان 

مهارت افراد اقدام کردند که بــا توجه به این که محل 
کار و آموزش آنها به صورت برخط امکان پذیر اســت، 
فرصت های درآمدی دوطرفه بســیار جذابی را ایجاد 
می کند. آقامیری ادامه داد: براساس اطلاعات برآوردی 
متوسط درآمد این مدل کسب و کار برای هر فرد سالانه 
چند صد میلیون تخمین زده شده و در حال حاضر در 
دنیا بسیاری از افراد در کشورهای شرق آسیا همچون 
هند و حتی اروپا و آمریکا، در این حوزه فعال هســتند 
اما در ایران هنوز به دلیل سطح خطرپذیری شرکت ها، 
این نوع اشــتغال ها، رشد متناســب با سطح جهانی 
نداشته است بنابراین کمیته امداد می تواند با توجه به 
مسئولیت های اجتماعی اش در این حوزه ورود کرده 

و راهگشا باشد.
وی با بیان این که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز در حال کار بر 
روی این مدل کسب و کار به دلیل میزان جذابیت آن 
برای کشور هستند، گفت: انشاالله بتوانیم با همگرایی 
در این حــوزه با گســترش عدالت در کشــور امکان 
خوداشتغالی و کاهش افراد تحت پوشش را در کشور 

به ارمغان آوریم.

در پیــش نویس ســند ملی هــوش مصنوعی عــلاوه بر 
تدوین راهبردها و اقدامات ملی، محورهــای اولویت دار و 
کلان پروژه های به کارگیری هــوش مصنوعی در ۹ بخش 

مشخص شده است.
به گزارش مهر، تدوین سند هوش مصنوعی در معاونت علمی 
ریاست جمهوری، از ســال ۹۸ در معاونت آغاز شد و نهایتاً 
سال ۱۴۰۰ نسخه اولیه سند آماده شد و در حال حاضر پیش 
نویس این سند در صحن شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
حال بررسی است. بعد از تصویب سند در شورا و حداکثر طی 
۶ ماه، »مرکز ملی هوش مصنوعی« موظف است با همکاری 
دستگاه های مرتبط برنامه های ملّی کاربست هوش مصنوعی 
در حوزه های کاربردی اولویت دار را تهیه و به اطلاع ســتاد 

راهبری اجرای نقشه جامع علمی کشور برساند.
تدوین سند راهبرد ملی هوش مصنوعی جمهوری اسلامی 
ایران گام مهمی برای استفاده بهینه از ظرفیت های هوش 
مصنوعی برای تقویت بنیان های علمی و پژوهشی در راستای 
پیشرفت کشور در همه عرصه های مرتبط با حکمرانی ملی، 
منطقه ای و ارتباطات جهانی است. همچنین نقش هوش 
مصنوعی در همه قلمروهای مرتبط با مدیریت شــهری، 

فرایندها و تعاملات صنعتی، کشاورزی، خدماتی و تنظیم 
نظام مند روابط بین دستگاهی و همچنین ارتباط هوشمند 
با همه عناصر مرتبط با کسب و کارها و همه حوزه های علم و 
دانش مرتبط با سلامت و درمان، امنیت غذایی، محیط زیست 
و هوای پاک، ترابری زمینی، ریلی و هوایی و البته امور مرتبط 
با صنایع مهم و راهبردی اعم از هوافضا، زیست فناوری، نانو، 
علوم شناختی و سایر عرصه های علم و فناوری، منشأ تغییرات 

و تحولات بزرگ است.
اگر در دوره ای صنعت نفت، صنعت برق و فناوری اطلاعات 
باعث تحول همه جانبه ی صنعت شد، امروزه یکی از مهم ترین 
حوزه  های فناورانه ای که با توجّه به گذشــته، حال و آینده 
تحوّل آفرین خود بیــش از پیش مورد توجــه قرار گرفته 
است، علوم و فناوری  های هوش مصنوعی است. با عنایت 
به ذات فناوری های نوین و مزیت  های حاصل از پیشگامی 
در این فناوری  ها، کشورهای بسیاری، بر هوش مصنوعی و 
کارکردهای آن در بخش های مختلف فرهنگی، اجتماعی و 

اقتصادی متمرکز شده اند.

کشورما نیز، یکی از کشورهای پیشــرو در زمینه ی خلق 
دانش و انتشار مقالات علمی در حوزه هوش مصنوعی است 
و توسعه ی زیست بوم کســب وکارهای نوپا و شکل گیری 
شرکت های دانش بنیان این حوزه، نشــان می دهند که با 
برنامه ریزی منســجم و جامع، می توان دستاوردهای قابل 
توجهی را از توسعه ی هوش مصنوعی در کشور انتظار داشت.
بدون شــک برای ارتقــای جایگاه کشــور در حوزه هوش 
مصنوعی و کسب جایگاه خود از بازارهای جهانی و رسیدن 
به جمع کشورهای برتر دنیا، راه پرفرازونشیبی در پیش است 
و لازمه ی آن بالا بردن کیفیت زندگی، رضایتمندی جامعه، 
خودباوری، رشد اقتصادی، توانمندسازی نیروی انسانی، توجه 
ویژه به نخبگان، فرهنگ سازی، ترویج و آموزش مفاهیم و 
مبانی علمی، تسهیل فضای کسب وکار، توجه ویژه به بخش 
خصوصی، تسهیل انتقال فناوری و توسعه ی فناوری های 
زیرساختی و تنظیم گری متناسب با الزامات این حوزه است.

براساس آنچه که به عنوان چشم انداز در پیش نویس سند 
هوش مصنوعی معاونت علمی آمده، ایران در افق ۱۴۱۲ باید 

با برخورداری از زیست بوم هوش مصنوعی پیشرفته و نوآور 
مبتنی بر اصول و ارزش ها، اتکا بر قابلیت ها و توانمندی های 
ملی و تعاملات بین المللی، بین کشــورهای پیشرو هوش 
مصنوعی دنیا قرار بگیرد و با اســتفاده از ایــن فناوری در 
حکمرانی، موضوعــات کلان کشــور، ثروت آفرینی و رفاه 

اجتماعی بیشترین بهره وری را ایجاد کند.
توسعه سرمایه انسانی متخصص و متعهد متناسب با قرار 
گرفتن در جمع کشورهای پیشرو، ارتقا و تأمین زیرساخت ها 
با تاکید بر زیرساخت های شبکه ملی اطلاعات و کلان داده، 
زیرساخت های پردازشــی و مدل های بزرگ چندوجهی 
بومی با رویکرد شتاب دهی به پیشرفت هوش مصنوعی و 
کاربردی سازی آن، رشــد و جهش مداوم تولیدات فکری، 
علمی و فناورانه و تبدیل شــدن به قطب تحقیقاتی هوش 
مصنوعی منطقه با هدف رفع نیازهای کشــور و مرجعیت 
بین المللی حداقل در یکی از شاخه های این حوزه و ارتقای 
رقابت پذیری اقتصادی کشور با استفاده از هوش مصنوعی 
در ســطح بازار داخلی و جهانی و دســتیابی به رشدهای 
 جهشــی در اقتصاد هوش مصنوعی از جمله اهداف کلان 

عنوان شده است.

۱۵ میلیون دلار صرفه جویی ارزی با ایجاد مرکز بازیابی تجهیزات پزشکی

فضای مجازی فرصتی برای گسترش عدالت 

کلان پروژه های ملی هوش مصنوعی مشخص شد
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سبکزندگي

زدودن رنــج فقــر و محروميــت از چهره 
افــراد مســتحق و خصوصــا اطفالي كه 
فرشــته هاي خداوند روي زمين هستند از 
والاترين، الهي ترين و انســاني ترين كارها 
به شــمار مي رود و با وجود اقدامات دولت و 
همراهي خيرين در ازبين بــردن محروميت ها، باز هم تلاش در جهت 
توســعه كمي و كيفي موسســات خيريه امري كاملا ضروري است. 
در هيچ كشــوري دولت ها به تنهايي نمي توانند مشــكلات ناشي از 
فقر و محروميت را مرتفع كنند و بر اين اســاس موسسات خيريه مرم 
نهاد كه به درستي مديريت و هدايت شــوند، مي توانند بازوي توانايي 
براي دولت و يار غمخوار و توانمندي براي اقشــار آسيب پذير باشند. 
موسســه خيريه نيك گامان جمشــيد از جمله موسســات خوشنام 
خيريه اســت كه در برنامه ها و فعاليت هــاي خيرخواهانه، افق هاي 
جديدي را مدنظر قرار داده و موفقيت هاي مثال زدني به دســت آورده 
 اســت. گفت وگوي ما را با اشــكان تقي پور، مدير اجرايي اين موسسه 

در ادامه مي خوانيد: 

آقاي تقي پور موسســه خيريه نيك گامان جمشيد 
چگونه متولد شد؟

 فكــر اوليــه تشــكيل ايــن موسســه بــه ســال 1377 
باز مي گردد كه يكي از اقوام اينجانب از خارج كشور به ايران آمده 
بود و تصميم داشــت كودكي را به فرزندخواندگي قبول كند. 
وقتي مراحل اين كار كه بســيار هم سخت و توام با حساسيت 
ويژه مسئولان بهزيستي و قوه محترم قضائيه است، طي شد، آن 
فرد پرسيد اگر من كمك هاي خيريه ايرانيان خارج از كشور را 
داوطلبانه سازماندهي كنم، شما هدايت اين كمك ها را به مسير 
درست به عهده خواهي گرفت ؟ من به عنوان وظيفه انساني و 
كاري كه قلبم با آن همراهي مي كرد قبول مســئوليت كردم و 
طي سال هايي كه گذشت اين مسئوليت به كار اصلي من تبديل 
شد. به تدريج ايرانيان نيكوكار داخل كشور هم به اين كمپين 
نيكوكاري پيوستند و كارهاي خيريه ما ادامه پيدا كرد. در تاريخ 
8/8/ 1388 همزمــان با ولادت امام رضا)ع( موسســه خيريه 
نيك گامان جمشيد با اهدافي متعالي از جمله گسترش فرهنگ 
خيرخواهي، حمايت از اقشار آسيب پذير و در معرض آسيب و 
توانمندسازي اين اقشار به ويژه كودكاني كه از فقر و محروميت 
 و آســيب هاي اجتماعي رنج مي برند، با تكيه ويژه بر آموزش، 

رسما متولد شد. 

تفاوت موسســه خيريه نيك گامان جمشيد با ديگر 
خيريه ها چيست؟

از نظر ما اغلب قريب به اتفاق موسسات خيريه درحال تلاش براي 
ساختن جامعه اي بهتر و سالم تر هســتند و اگر قائل به تفاوتي در 
عملكرد و اهداف موسســه خيريه نيك گامان جمشيد هستيم، به 
معني نفي تلاش هاي ساير عزيزاني كه در اين عرصه خدمت رساني 
مي كنند، نيست. با اين مقدمه، باور ما در موسسه نيك گامان جمشيد 

اين است كه امور خيريه بايد از كمك به اقشار ضعيف و آسيب پذير آغاز 
شود اما در اين سطح باقي نماند و در مرحله بعد ذهن ها و همت هاي 
نيكو به عرصه هاي فراتر قدم بگذارد و به مسائل زيربنايي تر بپردازد تا 
آسيب هاي اجتماعي و فقر از ريشه مداوا شود، اين بزرگ ترين تفاوت 
ما با ساير موسسسات خيريه اســت. براي مثال ما علاوه بر كمك به 
فقرا و محرومان جامعه تمركز خود را بر آموزش كودكان محروم از 
طريق ساخت مدرسه در مناطقي كه از نظر برخورداري از خدمات و 
امكانات با وضعيت مطلوب فاصله زيادي دارند، قرار داده ايم يا نمونه 
ديگر اقدامات ما ساخت و تجهيز مراكز آموزش هاي حرفه اي براي 
افراد و كودكان معلول بوده است و اين عزيزان اكنون بعد از فراگرفتن 
حرفه هاي هنري و درآمدزا همچــون نجاري هنري )منبت كاري و 

مشبك( و برگزاري نمايشگاه و كســب درآمد از حرفه خود، اكنون 
خودشــان به آموزش افراد معلول و حتي سالم پرداخته اند. ساخت 
و تجهيز مراكز شــيرخوارگاهي و نگهداري كودكان بي سرپرست و 
بدسرپرست تحت نظارت سازمان بهزيستي و راه اندازي سايت هاي 
آموزش كامپيوتر و زبان و... در اين مراكز علاوه بر مدرسه ســازي و 
پشتيباني مالي آموزشي در استان هاي محروم و آسيب ديده از اين 
جمله اند. گستره فعاليت هاي موسســه هم اكنون با كمك خيران 
به استان هاي تهران )تهران و شهر ري(، كرمان، آذربايجان شرقي، 
كردستان، بوشهر، مازندران، ايلام و البرز و اخيرا سيستان و بلوچستان 
توسعه يافته است. به اين ترتيب فعاليت هاي خيرخواهانه موسسه 
ما پرداختن به ريشه ها و توانمندسازي اقشار هدف را كاري اساسي 

و به اندازه زدودن ظواهر نامطلوب محروميت از اجتماع، پر اهميت 
قلمداد مي كند. اين مهم، با ساختن فرهنگســرا در شهر زلزله زده 
شُنبه استان بوشــهر براي انجام اهداف فرهنگي و آموزشي وزارت 
 فرهنگ و ارشاد اسلامي در منطقه با مشورت موسسه، پس از زلزله، 

ادامه يافته است. 

به نظر شــما چگونه مي توان كمك و ياري ايرانيان را به 
سازمان هاي مردم نهاد مانند خيريه ها بيشتر جلب كرد؟

گام اول موفقيــت كار هر موسســه مردم نهادي بــر اطمينان 
خيران يا داوطلبان و همياران آن موسســه اســتوار است. اگر 
هدف كلي واضح و مشخص باشــد و راه رسيدن به آن از گام اول 

تا انتها، مرحله به مرحله، براي خيران ترسيم شود و شفافيت در 
تمام زمينه ها درباره هر پروژه انسان دوســتانه يا عام المنفعه اي 
حرف اول را بزند، موفقيت اســتمرار دارد. چــون فرد نيكوكار 
 نتيجه عمل خــود را مي بيند و در پاســخ طبيعي بــه آن، در
 عمل نيك بعدي با انگيزه و اطمينان بيشتر شركت مي كند. جلب 
اطمينان با ترسيم نقشه راه، توضيح صادقانه عملكرد حتي اگر 
اشتباه يا مشــكلي در عملكرد پيش آيد، شفافيت مالي، تماس 
مداوم با خيران و مردم علاقه مند به كار سودمند اجتماعي و بيان 
و نمايش واقع بينانه و تمام و كمال نتيجه پروژه ها با به كارگيري 
تمام روش هاي به روز ارائه پروژه باعث مي شود تا كمك خيران به 

هدف دلخواهشان بيشتر و نزديك تر شود.

مدير اجرايي موسسه خيريه نيك گامان جمشيد درگفت وگو با »کسب وکار« مطرح کرد

توانمندسازیاقشارآسیبپذیرباآموزش

»كسب وكار«  - در 10 سال گذشته 
سن مصرف ســيگار در كشور 6 سال 
پايين تر آمده اســت. همين موضوع 
باعث شده نگراني هاي زيادی درباره 
وضعيت مصرف سيگار در كشور ايجاد 
شود. علي اكبر سياري، معاون بهداشت وزير بهداشت، مقصر 
اصلي اين اتفاق را ســه گروه تجار و واردكنندگان، صنعت و 
توليد كنندگان و قاچاقچيان مي داند. وي معتقد اســت آن ها 
دست به دســت هم داده اند تا مصرف سيگار در كشور كاهش 
پيدا نكند. ســياري روز گذشــته با گلايه از تصويب نشــدن 
افزايش ماليات بر ســيگار اين ســوال را مطرح كرد كه »چرا 
نمايندگان مجلس كه وظيفه قانونگذاري و نظارت را برعهده 
دارند، ورود ســالانه هزار كانتينر قاچاق ســيگار به كشور را 
پيگيري نمي كنند؟« افزايش توليد ســيگار در داخل به دليل 
كاهش قاچاق و رسيدن سن سيگار كشيدن از 14 سال به 10 
سال زنگ خطري است كه صداي اعتراض وزارت بهداشت را 

هم درآورده است. 

  ســالانه 60 ميليارد نخ ســيگار در كشور مصرف 
مي شود

معاون وزير بهداشت با اشاره به كساني كه در كميته تلفيق براي 
جلوگيري از افزايش ماليات بر سيگار دفاع كردند، گفت: اين سوال 
مطرح مي شود كه اين كارشناســاني كه دفاع مي كنند و به فكر 
سلامت مردم نيستند، چه كساني هستند. سياري با انتقاد از اين 
افراد گفت: يكي از مهم ترين مولفه ها براي كاهش مصرف سيگار 
كه در دنيا هم نتيجه داده، افزايش ماليات بر سيگار است. درحالي 
كه مجلس عنوان مي كند، نمي تواند نسبت به خرده فروشي ماليات 
اخذ كند. ما اصــلا كاري با خرده فروش هــا نداريم، بلكه عنوان 
مي كنيم افزايش ماليات بر سيگار را بايد واردكننده يا توليدكننده 
سيگار پرداخت كند. معاون وزير بهداشت با ابراز تاسف از گذشتن 
زمان فصل بودجه ريزي در مجلس تصريح كرد: نمايندگان مجلس 
بايد به وظايف ذاتي خود عمل كنند، بنابراين ما مجددا درخواست 
مي كنيم، تا ورود ســالانه هزار كانتينر ســيگار قاچاق به كشور 
پيگيري شود. به گفته سياري، سالانه 60 ميليارد نخ سيگار در 
كشور مصرف مي شود. همچنين 65 هزار نفر نيز به دليل مصرف 

سيگار جان خود را از دست مي دهند. 

  سال 79 سن شروع سيگار 16 سال بود
درحالي امروز سن مصرف ســيگار به 10 سال رسيده كه در 
سال 79 ميانگين سن شروع مصرف، 16 سال بود. با اين حال 
حميدرضا روح افزا، عضو هيات علمي دانشــگاه علوم پزشكي 
اصفهان، در گفت وگو با ايســنا گفته است: با وجود اينكه اين 
كاهش سن نشان دهنده خطري جدي است اما شيوع مصرف 
دخانيات در ايران در مقايسه با كشورهاي خاورميانه و غربي 
چندان بد نيســت و به طور كلي مي توان گفت در آن كشورها 
بيشتر است. به گفته وي در كشورهاي حاشيه خليج فارس و 

خاورميانه مصرف قليان نسبت به كشور ما بسيار بالاتر است 
و در كشــورهاي غربي و اروپايي مصرف سيگار بسيار بالاتر از 
ايران است. به گفته اين استاد دانشگاه، در ايران ميزان مصرف 
دخانيات حدود 15 درصد اســت درحالي كه ميزان مصرف 
دخانيات در برخي كشورهاي غربي و آمريكاي جنوبي تا 40 
درصد هم مي رســد. وي همچنين درباره افزايش چشمگير 
شيوع مصرف دخانيات در بين زنان گفت: در سال هاي اخير 
نگرش مثبت در رابطه با مصرف دخانيــات در خانم ها مانند 
آقايان زياد شده است و اختلاف بين دخترها و پسرها روزبه روز 

در مســائل گوناگون ازجمله مد، تفكرات و… در حال از بين 
رفتن است. 

  درباره ماليات سيگار ضعيف عمل كرديم
سالانه 60 ميليارد نخ سيگار در كشــور مصرف مي شود. از اين 
تعداد 38 ميليارد نخ در كشــور توليد و 10 تــا 14 ميليارد نخ 
به صورت رسمي وارد مي شود. بقيه سيگار مصرفي كشور به صورت 
قاچاق وارد مي شــود. براي جلوگيري از قاچاق و افزايش درآمد 
دولت، در قانون برنامه پنجم تكليف شــده تا كل واردات رسمي 

دخانيات به توليد داخل تبديل شود. خسرو صادق نيت، رئيس 
دبيرخانه ســتاد كشــوري كنترل و مبارزه با دخانيات، وقتي از 
تعهدات ايران به ســازمان بهداشت جهاني براي كاهش مصرف 
ســيگار صحبت مي كند، مي گويد: در كنترل مصرف دخانيات، 
ضعيف ترين عملكــرد را درباره ماليات داشــته ايم. آنچه باعث 
نگراني مســئولان از افزايش ماليات بر ســيگار است، احتمالا 
مربوط به قاچاق اين محصول است. پيامد تصويب قانون افزايش 
 ماليات در ســال 86 در مجلس، كاهش توليد داخل و افزايش 

قاچاق بود. 

انتقاد از تصويب نشدن افزايش ماليات سيگار 

چرامجلسپیگیرقاچاقسیگارنیست؟
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کشاورزي

معاون صيد و بنادر ماهيگيري اداره كل 
شــيلات گيلان از كاهش 34 درصدي 
صيد ماهي ســفيد در آب هاي خزر در 
حوزه اين اســتان خبر داد. اكبر ايلدرم 
علت اصلي كاهش صيد ماهيان به ويژه 
ماهي سفيد را صيد غيرمجاز عنوان و بيان كرد: از مجموع يك هزار و 
124 تن ماهيان استخواني صيد شده از ابتداي موعد صيد تاكنون، 
494 تن با ســهم 44 درصد از ميزان كل صيد، ماهي سفيد بوده 
است. بر اســاس داده هاي اداره كل شــيلات گيلان، ماهي سفيد 
مهم ترين ماهي اســتخواني درياي خزر بوده و بــا توجه به ارزش 
غذايي بالا، كيفيت عالي گوشت و لذيذ بودن مورد توجه صيادان، 
 ساحل نشينان و مردم كشور ما و حتي ساير كشورهاي حاشيه درياي 

خزر است. 

كاهش 17 درصدي صيد ماهيان استخواني 
طول عمر اين ماهي در درياي خزر بين 9 تا 10سال بوده و در حوزه 
ايراني درياي خزر نيز داراي دو فرم بهاره و پاييزه است و از اواسط 
اسفندماه تا اواسط ارديبهشت ماه بسته به دماي آب، جريان هاي 
دريايي و شــرايط اكولوژيكي وارد رودخانه ها و تالاب انزلي براي 
تخم ريزي طبيعي مي شود. معاون صيد و بنادر ماهيگيري شيلات 
گيلان در ادامه با اشاره به اينكه صيد ماهيان استخواني نيز درمجموع 
17 درصد نسبت به مدت مشابه پارسال كاهش يافته، افزود: 577 
تن از كل صيد را نيز كفال ماهيان با سهم 51 درصد صيد و 53تن 
ديگر معادل پنج درصد صيد را ساير گونه ها تشكيل مي دهند. ايلدرم 
ارزش اقتصادي يك هزار و 124 تن ماهي استخواني صيد شده در 

گيلان را 216 ميليارد ريال عنوان كرد. 

صيد 6500 تن كيلكا در گيلان
وي خاطرنشــان كرد: اين ميزان ماهي توســط چهار هزار صياد 
گيلاني عضو 51 شركت تعاوني با قريب 14 هزار بار پره كشي صيد 
شده است. معاون صيد و بنادر ماهيگيري اداره كل شيلات گيلان 
ميانگين صيد هر شركت را 22 تن اعلام و بيان كرد: از ابتداي امسال 
تاكنون درمجموع شش هزار و 500 تن كيلكا در گيلان صيد شده 
كه نسبت به مدت مشابه پارسال 18درصد افزايش نشان مي دهد. 
وي اضافه كرد: اين ميزان كيلكا به ارزش اقتصادي 65 ميليارد ريال 
توسط 26 شناور صنعتي صيد شد كه بخش اعظم آن تبديل به پودر 
ماهي جهت دامداري ها و مرغداري ها و مابقي مصرف انســاني در 

قالب كنسرو يا به صورت فرآورده هاي منجمد يا تازه راهي بازار شده 
است. مهلت صيد ماهيان استخواني در گيلان به استثناي معدودي 
از صيدگاه هاي شمال استان، از بيستم مهرماه تا بيستم فروردين ماه 
است. هم اكنون بيش از چهار هزار ماهيگير در 300 كيلومتر آب هاي 
ساحلي خزر در محدوده گيلان از آستارا تا چابكسر در فصل صيد 

فعاليت دارند. 

ثبات قيمت ها با وجود كاهش صيد
باوجــود كاهش قابل توجه صيد در ســواحل شــمالي به نظر 
مي رســد قيمت آبزيان خوراكــي در بازار تغيير محسوســي 
نداشــته و حتي گزارش ها از كاهش قيمت ها حكايت دارد. بر 
اين اســاس مديركل دفتر بهبود كيفيت و فرآوري ســازمان 
شــيلات با بيان اينكه افزايش 15تا 20 درصدي قيمت آبزيان 

در مقاطع پاياني ســال منطقي اســت، اظهار داشت: به طور 
كلي نه تنها هيچ گزارشــي از افزايش قيمت در مقاطع پاياني 
سال به دســت ما نرســيده بلكه قيمت هاي برخي محصولات 
نيز كاهش يافته اســت. وي اضافه كرد: در حال حاضر عرضه 
محصولات شيلاتي در فروشگاه هاي زنجيره اي و نمايشگاه هاي 
بهاره براســاس هماهنگي هايي كه با واحدهاي فرآوري شده، 

به طور متوســط با 25 درصد تخفيف انجام مي شود. گلشاهي 
با بيان اينكه ما امسال نمايشگاه مجزا برگزار نكرديم و واحدها 
را موظف ساختيم در نمايشــگاه هاي بهاره حضور پيدا كنند، 
گفت: محصولات تخفيف خورده، آماده به طبخ و شــامل انواع 
محصولات فرآوري شده، فيله شده، فيله هاي بدون استخوان، 

استيك و غيره هستند.

 معاون صيد شيلات گيلان خبر داد

کاهش صيد ماهي سفيد  در آب هاي گيلان

در حالي كه دو ماه بيشــتر تا رسيدن 
ســال جديد و ايام نوروز باقي نمانده، 
عرضه ميوه هاي قاچاق در بازار رسمي 
كشــور افزايــش يافته و كســي هم 
پاسخگوي آن نيست. البته نايب رئيس 
خانه كشاورز معتقد است وزارت جهاد كشاورزي و دولت براي 
حمايت از توليد ملي بايد عليــه قاچاقچيان اعلام جرم كنند و 

عزمي ملي براي جلوگيري از آن در كشور به وجود آيد. 

عرضه بي دغدغه ميوه هاي قاچاق
عرضه ميوه هاي قاچاق از پرتقال تركيه اي، سيب فرانسوي، انگور 
شيري آفريقايي، گلابي و سير چيني در بازار ميوه و تره بار شب 
عيد پايتخت به حدي گسترده و آشــكارا صورت مي گيرد كه 
گويي قاچاقچيان از مجوزها و امضاهاي طلايي استفاده كرده اند 
كه اينقدر آسوده و بي استرس بازار قاچاق خود را تبليغ مي كنند. 

نامشخص بودن متولي برخورد با ميوه قاچاق
البته جاي تعجب اينجاست كه وزارت جهاد كشاورزي در سال 
جاري بارها به عنوان متولي توليد و بازار محصولات كشاورزي 
اعلام كرده كه براي واردات هيچ ميوه اي به غير از موز مجوز نداده 
است و بايد با ديگر ميوه هاي وارداتي برخورد شود اما مشخص 
نيست اين ميوه هاي قاچاق كه در حجم وسيع و گسترده عرضه 
مي شــوند، از كدام مبادي رسمي و غيررســمي به كشور وارد 
شده اند و اساسا مسئول برخورد با اين عرضه هاي غيرقانوني و 

البته آشكار كيست؟

لزوم اعلام جــرم وزارت جهاد كشــاورزي عليه 
قاچاقچيان

عنايت ا... بياباني، نايب رئيس خانه كشــاورز در اين باره گفت: 
گرچه مسئولان وزارت جهاد كشاورزي در برابر زياده خواهي هاي 
برخي ســودجويان براي واردات ميوه ايستادگي كردند و هيچ 
مجوزي بــراي واردات ميوه در اين ايام صادر نشــد اما وزارت 
جهاد كشــاورزي و همه تعاوني ها و تشكل هاي توليدي بخش 
خصوصي به عنوان متولي توليد ملي و حافظ منافع كشور بايد 
عليه قاچاقچيان اعلام جرم كنند. وي افزود: واردات محصولات 
كشاورزي مانند ميوه و تره بار نه تنها عوارض وارداتي و اقتصادي 
براي كشــور به همراه دارد بلكه مي تواند پيامدهاي نباتي نيز 
داشته باشد و بيماري هاي بســياري را گريبانگير باغات كشور 

كند. 

بي مشتري شــدن ميوه هاي ايراني با تغيير ذائقه 
مردم

نايب رئيس خانه كشاورز اظهار كرد: يكي ديگر از مشكلاتي كه 
قاچاق ميوه براي بازار داخلي و توليدكنندگان ايراني دارد اين 
است كه ذائقه مردم نسبت به اين محصولات تغيير پيدا كرده 
و ديگر نمي توان به بازار باثبات و پايدار محصولات كشــاورزي 
ايراني اميدوار بود و نتيجه آن بي مشتري شدن ميوه هاي ايراني 

و نابودي باغداران است. 

نبود قاعده درست براي ورود كالاهاي وارداتي
بياباني با بيان اينكه توليد محصولات كشاورزي و ميوه و تره بار 
بايد تطابق بيشــتري با ذائقه مصر ف كنندگان داخلي داشته 
باشد، گفت: آنچه مسلم اســت نبود قاعده درست براي ورود 
كالاهاي وارداتي است، چرا كه محصولات كشاورزي كه بايد با 
نظر وزارت جهاد كشاورزي به كشور وارد شوند نبايد اجازه عرضه 

در بازار ميوه و تره بار را داشته باشند. 

ميوه قاچاق، مشكل هر ساله بازار شب عيد
به گزارش ايسنا، ميوه هاي قاچاق و عرضه غيرقانوني آن در بازار 

به ويژه در ايامي مانند شب عيد كه تقريبا جزو مشكلات هر ساله  
است امسال هم جاي خود را در بازار حفظ كرده و پيگيري ها از 
مسئولان وزارت جهاد كشاورزي درباره دليل عرضه گسترده 
اين محصولات با وجود ممنوعيت واردا تشان و نداشتن مجوز، 

هنوز نتيجه اي نداشته است. 

ذخيره سازي 70 هزارتن سيب و پرتقال
در اين بين، حسين صفايي مديرعامل سازمان مركزي تعاون 
روســتايي ايران از ذخيره ســازي 70هزار تني سيب و پرتقال 
شب عيد خبر داد. حســين صفايي با بيان اينكه ايران از جمله 
كشورهايي است كه سرانه مصرف ميوه آن بالاست، گفت: چند 
سالي اســت كه دولت براي اجراي تنظيم بازار ميوه شب عيد 

ماموريت يافته و سازمان جهاد كشاورزي با همكاري سازمان 
تعاون روستايي براي ذخيره سازي دو محصول سيب و پرتقال 
كه بيشترين مصرف را در ايام عيد دارد، اقداماتي را انجام داده 
است. وي ادامه داد: ذخيره سازي سيب و پرتقال به اندازه نياز از 
باغداران خريداري شده و در روزهاي پاياني سال به بازار عرضه 

مي شود. 

حمايــت از توليد كننده داخلي بــا ميوه قاچاق 
همخواني ندارد

مديرعامل سازمان مركزي تعاون روســتايي ايران با اشاره به 
اينكه مازندران قطب اصلي توليد مركبات در كشــور اســت، 
خاطرنشان كرد: 85 درصد پرتقال ذخيره شده براي شب عيد از 

مازندران است و از ابتداي اسفند ماه حمل پرتقال ذخيره شده از 
مازندران به ساير استان هاي متقاضي و داراي سهميه انجام شده 
است.  وي درباره ذخيره سازي سيب شب عيد گفت: استان هاي 
آذربايجان غربي، زنجان و شهرستان دماوند از جمله استان هاي 
توزيع كننده سيب در شب عيد به هموطنان هستند. به گفته 
صفايي هدف از تنظيم بازار شب عيد اتكا به توليدات داخلي و 

حمايت از توليدكننده است. 
نكته اي كه از سوي مسئولان تنظيم بازار ميوه مورد بي اعتنايي 
قرار گرفته اين است كه شعار حمايت از توليد كننده داخلي با 
وفور عرضه ميوه قاچاق همخواني ندارد و از مســئولان انتظار 
مي رود تســاهل و مهرباني با قاچاقچيان ميوه را بيشتر از اين 

ادامه ندهند.

 گلابي چيني، سيب فرانسوي و پرتقال تركيه اي در برخي ميوه فروشي ها عرضه مي شود

جولان ميوه هاي قاچاق در بازار
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استان ها

افتخاری دیگر برای صنعت کشور؛
اختصاص تندیس زرین جایزه ملی 
مدیریت مالی ایران به فولاد مباركه

معاون اقتصادی و مالی فــولاد مبارکه از اختصاص 
تندیس زرین جایزه ملی مدیریت مالی ایران به فولاد 
مبارکه برای نخستین بار در صنعت فولاد کشور خبر 
داد. مهدی کویتی، ضمن تبریک کسب این موفقیت 
و سربلندی، در خصوص اهمیت اخذ سطح زرین این 
جایزه ملی گفت: طی فرایندی، اظهارنامه و عملکرد 
فرایندهای اقتصادی و مالی شرکت به مرکز جایزه 
ملی مدیریت مالی ایران ارائه شد و از سوی ارزیابان 
این جایزه به طور کامل موردبررســی و ارزیابی قرار 
گرفت. نتیجه بررسی ارزیابان نشــان داد که فولاد 
مبارکه هم از منظر شفافیت گزارشگری مالی و هم 
از منظر فرایندها و کنترل های مالی، کفایت و لیاقت 
دریافت این جایزه ملی را دارد و امروز خرسندیم که 
این جایزه ملی به گروه فولاد مبارکه تعلق گرفته است. 
وی تصریح کرد: کســب این افتخار، حاصل تلاش 
تنها معاونت اقتصادی و مالی نیســت، بلکه نتیجه 
زحمات همه معاونت ها و مدیریت های زیرمجموعه 
آن هاست. نتیجه بررســی های ارزیابان متخصص، 
سربلندی فولاد مبارکه در حوزه اقتصادی و مالی را 
نشان داد کویتی در خصوص انگیزه فولاد مبارکه برای 
شرکت در این ارزیابی بیان داشت: فولاد مبارکه در 
ارزیابی های متنوعی شرکت می کند و در این ارزیابی 
به این دلیل حضور یافت کــه فرایندهای مالی را از 
منظر دیگری غیر از حسابرسی و بازرسی و از منظر 
فرایندها و از نظر متخصصان این حوزه موردبررسی 
قرار دهد که خوشبختانه نتیجه بررسی ها منتج به 
کسب بالاترین نشان این ارزیابی یعنی تندیس زرین 
جایزه ملی مدیریت مالی ایــران گردید. در همین 
زمینه، مدیر حسابداری صنعتی فولاد مبارکه گفت: 
در سال جاری، شرکت فولاد مبارکه در چهاردهمین 
دوره جایزه ملی مدیریت مالی ایران شــرکت کرد و 
خوشبختانه در تمامی معیارها توانست حائز رتبه برتر 
شود و جایزه زرین این دوره را به خود اختصاص دهد. 
دریافت این جایزه ملی نشان دهنده عملیات مالی 
شفاف، صحیح و منطبق با استانداردهای حسابداری 
است و صورت های مالی سال ۱۴۰۱ به اذعان ارزیابان 

جایزه مؤید این موضوع است.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب مازندران 
خبر داد:

بهره منــدی 6850 خانوار از 
مردم روستاهای بابل با اجرای 

پروژه های آبرسانی

مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب مازندران گفت: 
با اجرای چندین پروژه آبرسانی در شهرستان بابل 
685۰ خانوار در روستاهای این شهرستان ضمن بهره 
مندی از نعمت آب آشامیدنی سالم از تقویت فشار آب 
مناسب برخوردار شدند. بهزاد برارزاده با اشاره به اتمام 
پروژه های آبرسانی در دست اجرای شهرستان بابل 
اظهار داشت: آبرسانی مجتمع مقری کلای بابل با 
اجرای هشت کیلومتر خط انتقال، ۱۴ کیلومتر شبکه 
توزیع،حفر و تجهیز یک حلقه چاه، ساخت دو باب 
مخازن ذخیره به حجم5۰۰ متر مکعب و نیز احداث 
اتاقک و اجرای طرح برق با صرف اعتباری بالغ بر2۰۰ 
میلیارد ریال اجراء شده است  و اهالی هشت روستا با 
دو هزار خانوار از مزایای این پروژه آبرسانی بهره مند 
شــدند. او در خصوص مجتمع بالابازیار بابل گفت: 
۴۰۰۰ متر لوله گذاری خط انتقــال با ۴۰ میلیارد 
ریال اعتبار برای این مجتمع آبرســانی انجام شد و 
8۰۰ خانوار پنج روستا از نعمت آب آشامیدنی سالم 
و بهداشتی برخوردار شدند که البته بخشی از کار با 
مشارکت دهیار و شوراهای روستاهای تحت پوشش 
صورت گرفت. مدیر عامل آبفا مازندران از اتصال 8۰۰ 
متر خط انتقال شهرهای گروه الف به مجتمع آغوزبن 
به بیشه سر بابل نیز خبر داد و افزود: برای اجرای این 
پروژه 35 میلیارد ریال اعتبار صرف و موجب تقویت 
فشار آب اهالی هشت روســتا با 275۰خانوار شد. 
برارزاده به اتصال خط انتقال شهرهای گروه الف به 
مجتمع آبرسانی منصور کنده به منظور آبرسانی به 
روستای رمنت بابل اشاره کرد و گفت: 8۰ متر خط 
انتقال به قطر2۰۰ میلیمتر برای اتصال خط انتقال 
۱۱۰۰ میلیمتری به 28۰ میلیمتر با اعتباری بالغ بر 
3۰ میلیارد ریال انجام شد و با اجرای این پروژه۱3۰۰ 
خانوار روستای رمنت از نعمت آب آشامیدنی سالم و 

بهداشتی برخوردار شدند.

اخبار

روح الــه عبدالعلی زاده – 
تبریز ؛مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی بــرق تبریز، 
گفت: در حوزه تخصصی، 
برق تبریز آمادگی دارد تا 
با تعامل و هم افزایی با مدیریت شهری در راستای 

ارتقای رضایت مردم گام بردارد.
 عباس حســامی در دیدار با شــهردار منطقه ۱۰ 
با قدردانی مدیریت شــهری و تعامــل مجموعه 
شــهرداری در راســتای ارتقاء ارائــه خدمات به 
شــهروندان اظهار کرد: اجرای پــروژه ها و طرح 
های مختلف در راســتای توسعه و ارتقای خدمات 
به شــهروندان و به تبــع آن تامین رفــاه زندگی، 
رضایتمندی شهروندان را به دنبال خواهد داشت. 
وی خاطرنشان کرد: شرکت توزیع نیروی برق تبریز 
در حوزه تخصصی خود آمادگی را دارد تا با تعامل 
و هم افزایی با مدیریت شــهری در راستای ارتقای 

رضایت مردم گام بردارد.
در ادامه این دیدار  موســی زارعی شهردار منطقه 
۱۰ با تقدیر از تعامل و مشــارکت قابل ارزش اداره 
برق  اظهار کرد: ارتباط دوسویه بین شرکت توزیع 
نیروی برق  و شهرداری، در ارایه خدمات شهروندی 
اجتناب ناپذیــر اســت. وی ضمن تاکیــد برحل 
مشکلات شهروندان با بیان اینکه ارتقای خدمات 
رسانی شایسته با تعاملات همه جانبه دستگاه های 
خدمات رسان محقق می شود گفت: اینکه تعامل 
خوب و ســازنده شــرکت توزیع برق و شهرداری 
ارتقای خدمت رسانی به شهروندان را به همراه دارد 

و امیدوارم تعامل بین شهرداری و اداره برق بیشتر 
از قبل باشد تا زمینه خدمت رسانی شایسته برای 
شهروندان فراهم گردد. در ادامه این دیدار شهردار 
منطقه ۱۰ تبریز با اهدای لوحی از مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق تبریز و علی شجاعی همکار برق 
تبریز در خصوص تعامل و مشــارکت در راستای 

اجرای پروژه های شهری قدردانی کرد.

 برق تبریز هم پای مدیریت شــهری در 
تمام پروژه ها حضور دارد

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز با اشاره به 
اجرای پروژه های عمرانی در شهر تبریز کفت: برق 

تبریز به منظور تسریع در اجرای پروژه ها در تمام 
پروژه ها همراه با مدیریت شهری حاضر بوده است.

 عباس حســامی در صحن علنی شورای اسلامی 
شــهر تبریز با بیان اینکه امروز شرکت توزیع برق 
تبریــز افتخار دارد تا بــه ۱ میلیــون و یکصد نفر 
مشترک خدمات ارائه دهد اظهار کرد: این شرکت 
دارای ۱۰ هزار کیلومتر شــبکه هوایــی و زمینی 
فشــار ضعیف و فشــار 2۰ هزار کیلوولت و 8 هزار 
دستگاه پســت و حدود 2۱۰ هزار چراغ روشنایی 
است و نگهداری این شــبکه و توسعه شرکت برق 
تبریز با اعتبارات مشــخصی انجام می شــود. وی 
افزود: با تلاش هــای مجموعه شــهرداری تبریز 

فعالیت های عمرانــی افزایش یافتــه و اقدامات 
چشمگیری انجام شــده است، شــرکت برق نیز 
 همراه با مدیریت شــهری در تمام پروژه ها حاضر 

بوده است.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز اضافه 
کرد: برای نمونه، پروژه های رمپ خروجی حیدرآباد 
در اتوبان پاســداران، پل روگذر میــدان معلم در 
خیابان حجتی، پــل روگذر قراملــک، پل هوایی 
میدان کارگــر، فاز ۱ و 2 مقبره الشــعرا، کوی میر 
حمزه سیلاب قوشخانه، پل عابر پیاده خیابان یوسف 
آباد، خیابان علی بقال از جمله پروژه هایی است که 
تلاش کرده ایم پا به پای شهرداری تبریز شبکه های 

موجود را جابجا کنیم.
وی با بیان اینکــه تا به امروز در قبــال پروژه ها از 
شهرداری مبلغی درخواســت نکرده ایم ادامه داد: 
پروژه هایــی همچون رمپ خروجــی حیدرآباد و 
اتوبان شهید کســایی مازاد بر هزینه های تکلیفی 
شرکت بود که طبق دســتور و صلاحدید مقامات 

استانی انجام شد.
حسامی خاطرنشان کرد:  بیش از اعتبارات تخصی 
داده شــده در ســال جاری برای اجرای پروژه ها 
هزینه شده است و باید به ارگان هایی که در بحث 
اعتبارات نقش دارند پاسخ گو باشــیم، با توجه به 
این موضوع از شورای شــهر و شهرداری کلانشهر 
تبریز درخواست داریم تا توجه ویژه ای به شرکت 
توزیع برق تبریز داشته باشند. وی با تاکید بر اینکه 
امیدواریم استانداری، ســازمان برنامه و بودجه و 
شهرداری مساعدت های لازم را داشته باشد، ادامه 
داد: تمام تلاشمان بر این بوده تا اعتبارات ویژه ای 

از طریق دستگاه های مادرتخصصی تامین شود.

مدیرعامل شركت توزیع نیروی برق تبریز:

توسعه خدمات شهری لازمه ارتقای رضایتمندی شهروندان

در راستای مسئولیت اجتماعی محقق شد:
سهمیه گاز مایع خانوارهای شهری 

و روستایی استان اردبیل اعلام شد
ســید حجت مدنی، مدیر شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقــه اردبیل از اعلام 
سهمیه گاز مایع خانوارهای شهری و روستایی 
مرحله ۴3، ویژه بهمن ماه سالجاری به میزان 
۴۴ کیلوگرم برای هر خانوار خبر داد.، گفت: 
طبق مصوبه هیات وزیران دریافت سهمیه گاز 

مایع از طریق الکترونیکی امکان پذیر است.
تایماز نیوز|  به گزارش روابط عمومی شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل، 
ســید حجت مدنی مدیر منطقه ضمن اعلام 
خبر فوق افزود: ســهمیه گاز مایع مرحله ۴3 
خانوارهای شهری و روستایی فاقد لوله کشی 
گاز طبیعی، ویژه بهمن ماه ســال ۱۴۰2 به 
میزان ۴۴ کیلو گرم برای هــر خانوار تعیین 

شده است.
مدنی اظهار کرد: مصرف کنندگان گاز مایع در 
سطح استان توسط شرکت شناسایی و به آنها 
ابلاغ شده است که جهت تامین سوخت مورد 
نیاز خود )گاز مایع و نفت سفید(  با مراجعه به 
newtejaratasan. سامانه  سدف به آدرس

niopdc.ir نسبت ثبت نام  و دریافت سهمیه 
خود اقدام نمایند.

وی هدف از طــرح توزیع الکترونیکــی گاز مایع را 
ساماندهی توزیع گاز مایع، شناسایی مصرف کنندگان 
واقعی و جلوگیری از عرضه خارج از شبکه عنوان کرد. 
قابل ذکر است که اعتبار دریافت این سهمیه تا پایان 

بهمن ماه سال جاری اعلام شده است.

با حضور مدیرکل دفترمدیریت بحران وپدافند 
غیرعامل آبفای کشور صورت گرفت؛

برگزاری نشست مشورتی بررسی 
ویراست نهایی ریسک ماشین آلات 
و تجهیزات صنعت آب و فاضلاب 

در آبفای استان اصفهان

مدیــر کل دفتــر مدیریت بحــران و پدافند 
غیر عامل شرکت مهندســی آبفای کشور در 
این نشســت با تاکید بر رعایت نکات ایمنی 
در پروژه هــای آب و فاضــلاب و همچنیــن 
کارگاه های اجرایی خاطرنشان کرد: نخستین 
موردی که باید در صنعت آب و فاضلاب به آن 
توجه کرد رعایت ایمنی است و باید به این نکته 

بسیار مهم در همه پروژه هاتوجه شود.
ناصر اکبری با بیان این نکته که پیشــگیری 
از وقوع حادثه مســئله بسیار مهمی است که 
بایدهمه مدیران در شرکت های آب و فاضلاب 
Hse به آن توجه داشــته باشند، گفت: دفاتر

باید در شــرکت های خود اثر گذار باشــند و 
نقش پررنگی را ایفا کننــد و مرزبندی های 
مناسب بین واحد ها و تهیه و تدوین نظام نامه 
ایمنی در هر شــرکت از الزامات شرکت های 
آب و فاضلاب می باشد. وی همچنین در این 
نشست ضمن بیان تجربیاتی از حوادث مرتبط 
با صنعت آبفا ، خواســتار توجه ویژه به بحث 
 HSE آموزش و انتقال تجربیــات میان دفاتر
شــرکت های آب و فاضلاب و تعیین نماینده 

HSE در کارگاه ها شد.
مدیر عامل آبفای اســتان اصفهان نیز در این 
نشســت بر لزوم توجه به رعایت نکات ایمنی 
در کارگاه  ها و پروژه های اجرایی و همچنین 
مستندسازی فرآیندها تاکید کرد و احصای 
ریســک های ماشــین آلات در فرآیندهای 
شــرکت ها و توجه ویژه به موضــوع HSE را 

موضوعات مهمی بر شمرد.
حســین اکبریان آمــوزش بــه پیمانکاران 
بهره برداری جهت پیشــگیری از اتفاقات غیر 
مترقبه را یکی دیگر از موضوعات مهم بر شمرد 
و بر الزام شــرکت ها بر توجه ویژه به سلامت 

نیروی انسانی تاکید کرد.
شــایان ذکر اســت در این نشســت 2 روزه 
مسئوولین HSE شرکت های آب و فاضلاب 
اســتان های آذربایجــان شــرقی، تهران، 
چهارمحال و بختیاری، کردستان، کهگیلیویه 
و بویر احمــد، گیلان، فارس، یــزد، همدان، 
هرمزگان و مشهد حضور داشــتند و به بیان 

نقطه نظرات خود در زمینه HSE پرداختند.

اخبار

با حضور مهرداد علی قارداشــی رئیس فدراسیون تنیس روی میز و 
علی رجبی مدیرکل ورزش و جوانان مازندران، سالن تخصصی تنیس 

روی میز رامسر به بهره برداری رسید
به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان مازندران،با حضور 
مهرداد علی قارداشی رئیس فدراسیون تنیس روی میز، علی رجبی 
مدیرکل ورزش و جوانان مازندران و شیرود عشوریان فرماندار رامسر، 
ســالن تخصصی تنیس روی میز حاج محمد رضی کاظمی در این 
شهرستان به بهره برداری رسید. مدیرکل ورزش و جوانان مازندران 
در حاشیه این افتتاح با تاکید بر توسعه سالن ورزشی تخصصی گفت 
: تلاش خواهیم کرد با کمک فدراســیون های ورزشی برای رشته 
های مختلف در استان مازندران سالن تخصصی را راه اندازی کنیم 
و در این مسیر پیشنهاداتی را به برخی از هیات ها و فدراسیون های 

ورزشی داشته ایم.
رجبی مازندران را پیشرو در ورزش دانســت و بیان داشت؛ با توجه 
به نگرانی هایی که درخصوص بیماری های غیرواگیر و چاقی و کم 

تحرکی وجود دارد، یکی از برنامه های مهم ما همگانی کردن رشته 
های مختلف ورزشی اســت و معتقدیم همه اعضای خانواده باید به 
سمت ورزش گرایش پیدا کنند. گفتنی است؛ حضور در فرمانداری 
رامسر و شرکت در جلسه توسعه ورزش رامســر، حضور در فریضه 
عبادی سیاسی نمازجمعه رامســر، حضور در شهرستان تنکابن و 
رسیدگی به وضعیت اســتخر شــهدای خرم آباد که از زمان کرونا 
تعطیل شده بود و حضور در جلسه بررسی وضعیت ورزش شهرستان 
چالوس و رفع مشکلات پروژه های سالن ورزشی گویتر و زمین چمن 
مصنوعی اشکاردشت این شهرستان از دیگر برنامه های سفر یکروزه 

مدیرکل ورزش و جوانان به غرب مازندران بود.
یوسفی معاون توسعه منابع و پشــتیبانی، حبیب نژاد رئیس هیات 
تنیس روی میز مازندران و روســای ادارات ورزش و جوانان این سه 

شهرستان، مدیرکل ورزش و جوانان را همراهی کردند.

    ایلام- مدیر تعاون روســتایی ایلام گفت: امروز تشکل های تعاون 
روستایی استان یک ظرفیت مناســب در تولید و عرضه محصولات 
کشاورزی و تنظیم بازار محسوب می شود که نقش اساسی در کاهش 
تورم استان ایفا می کند. حمیدرضا شکری در جلسه هم اندیشی رفع 
موانع و مشکلات شبکه تعاون روستایی ایوان در خصوص همگرایی 
بین دستگاه و رفع مسائل و مشکلات حوزه تشکلهای این شهرستان 
تاکید کرد. وی یر توانمند نمودن تعاونی ها و تشکلهای تحت پوشش 
ایوان تاکید کرد و افزود: در انجام مجامع و بروز رسانی آنها از اشخاص 
توانمند و تاثیر گذار در انتخاب هیئت مدیره و مدیران عامل استفاده 
شود. مدیرتعاون روستایی ایلام گفت: هییت مدیره و مدیران عامل 
شرکت های تعاونی که باعث زیان به تشــکل ها می شوند براساس 

اساسنامه مواخذه شده و به مراجع قانونی معرفی خواهند شد. شکری 
عنوان کرد: امروز تشــکل های تعاون روستایی استان یک ظرفیت 
مناسب در تولید و عرضه محصولات کشاورزی و تنظیم بازار محسوب 
می شود که نقش اساسی در کاهش تورم استان ایفا می کند. وی بیان 
داشت: شرکت های تعاونی غیر فعال حوزه تعاون روستایی ایوان تا 
پایان ســال تعیین تکلیف و اعضای انها در جریان ادامه فعالیت و یا 
انحلال قرار می گیرند. مدیرتعاون روستایی ایلام گفت: اعضای هییت 
مدیره و مدیران عامل انتخابی شرکت تعاونی زنان عصمت ایوان باید 
قبل از ثبت شــرکت برنامه ها و فعالیت های اقتصادی خود را برای 
دوره یک ساله و سه ساله تهیه و به اداره تعاون روستائی شهرستان و 

عوامل نظارتی استان اعلام کنند.

 مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتــی اســتان اردبیــل، 
از اجــرای شــبکه روشــنایی معابــر نواحــی صنعتــی رضــی 
 و مشگین شــهر بــا اعتبــاری بالــغ بــر 7۰ میلیــارد ریــال 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرک های صنعتی استان اردبیل، 
هاشم علایی در جریان گفتگو با خبرنگاران، ضمن بیان این خبر اظهار 
داشت: برای حمایت از حضور سرمایه گذاران در عرصه تولید، نیازمند 
نگاه حمایتی و بسترسازی مناسب هستیم که تامین زیرساخت ها 
و ایجاد تاسیســات و امکانات مورد نیاز، از جمله ضروریات جذب و 

حمایت از سرمایه گذاران است.

وی تصریح کرد: شرکت شهرک های صنعتی به عنوان یک سازمان 
توسعه ای، نقش اساسی در هدایت و جذب سرمایه گذاری ها در استان 
ایفا می کند که باید تلاش شــود با کمک مســئولان و دستگاه های 
خدمت رســان، کمبودها و کاســتی های موجود در مسیر توسعه 

شهرک های صنعتی مرتفع شود.
علایی ادامه داد: با اقدامات انجام شده، تاکنون ۱6 شهرک و ناحیه 
صنعتی استان دارای شبکه توزیع نیروی برق هستند که با توجه به 
گســترش روز افزون واحدهای تولیدی، تلاش می شود با همکاری 
شرکت برق استان، ظرفیت برق در شهرک های صنعتی نیز توسعه 

و افزایش یابد.

مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتــی اســتان اردبیــل، 
خاطرنشــان کــرد: در کنار تامیــن برق مــورد نیــاز واحدهای 
تولیــدی، شــبکه های روشــنایی نیــز در شــهرک های صنعتی 
اجرا می شــود تا ضمــن ایجــاد جلوه بصری مناســب، نســبت 
 بــه افزایــش امنیــت در شــهرک های صنعتــی نیــز کمــک 

شود.
وی ابراز امیــدواری کرد با هماهنگی و همبســتگی کــه در میان 
مسئولان استانی وجود دارد، بتوانیم مشکلات، تنگناها و کمبودهای 
بخش صنعت به ویژه شهرک های صنعتی را مرتفع و به رونق و توسعه 

در این بخش کمک کنیم.

به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
منطقه ایلام، پرویز ایدون گفت: در آستانه چهل و پنجمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی و آغاز جشن های دهه مبارک فجر، به منظور 
گرامیداشت این ایام، برنامه ریزی مناســب و شایسته برای تبیین 
دستاوردها و عملکرد منطقه، جلسه ای با حضور اعضای ستاد دهه 

فجر منطقه تشکیل شد.
ایــدون بــا اشــاره به شــعار محــوری جشــن ملی، مشــارکت 
قوی، آینده روشــن کــه از طرف شــورای هماهنگــی تبلیغات 

اســلامی تعییــن شــده اســت، تصریــح کــرد: برنامــه ریزی 
 پیرامــون برگــزاری میز خدمــت در ســطح منطقــه و نواحی، 
برنامه بازدید اردوهای راهیان پیشــرفت، برگزاری مراســم جشن 
ویژه همــکاران و خانــواده ها، تهیــه و تدویــن عملکرد2۹ماهه 
منطقه، برگزاری مســابقات ورزشــی و فرهنگی، آذیــن بندی و 
اهتزاز پرچم جمهوری اســلامی و نصب در ســاختمان های ستاد 
 و نواحی از اقدامات شــاخص این منطقه در ایــام مبارک دهه فجر 

خواهد بود.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

با حضور رئیس فدراسیون و مدیركل ورزش و جوانان؛

سالن تخصصی تنیس روی میز رامسر افتتاح شد

مدیر تعاون روستایی ایلام؛

تشکل های تعاون روستایی نقش اساسی در کاهش تورم ایفا می کند

مدیرعامل شركت شهركهای صنعتی استان اردبیل خبر داد:

با اعتباری بالغ بر 70 میلیارد ریال، شبکه روشنایی معابر نواحی صنعتی رضی و مشگین شهر اجرا می شود 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ایلام از برگزاری اولین جلسه ستاد گرامی داشت دهه فجر انقلاب اسلامی منطقه خبر داد
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هر كسب وكار نوپايي به سرمايه احتياج دارد. چه براي توسعه 
محصولات، چه هنگام تلاش  براي اجــراي اوليه، موقع تهيه 
موجودي و چه حتي زمان پرداخت حقوق نخستين كارمند! 
اغلب كارآفرينان ابتدايي ترين راه جذب سرمايه را وام هاي 
بانكي مي دانند، اما در نهايت متوجه مي شــوند كه بانك ها 
غيرمحتمل ترين حاميان كســب وكارهاي نوپا هستند. در 
نتيجه در بحث راه هاي تهيه ســرمايه براي كسب وكارهاي 
نوپا، روش »خلاقانه« در حقيقت به معني به حداكثر رساندن 
ســرمايه گذاري غيربانكي اســت. بدين منظور، روش هاي 
جايگزين بسياري وجود دارد كه البته خيلي هم آسان نيستند. 
موفق ترين كارآفرينان كســاني هســتند كه خلاقانه فكر 
مي كنند؛ نه فقط نســبت به آنچه ارائه مي دهند، بلكه حتي 
نسبت به روشي كه براي پول سازي به كار مي گيرند! آنها هرگز 
از كلمه »هرگز« استفاده نمي كنند. كارآفرينان يا بايد خودشان 
را بيشتر از محصولات شــان عرضه كنند يا قيد هر نوع روش 
سرمايه گذاري جايگزين را بزنند. 10 روش زير حاصل تجربيات 

من در جذب سرمايه براي كسب وكارهاي نوپاست: 

  1. سرمايه گذاري شخصي
ممكن است شما اين روش را خلاقانه ندانيد، اما من به شخصه 
در عجبم از تعداد افرادي كه به اصطلاح »خواهان » كارآفريني 
هســتند ولي قبل از شــروع هيچ فكري راجع به ذخيره و 

پس انــداز كردن پــول خود 
نكرده انــد. هيچ كدام از 
سرمايه گذاراني كه تا به 
حال ديده ام، براي كاري 

كه سر شما در آن به خطر 
نباشــد براي شــما خرج 

نمي كنند. 

 ۲. خانواده و دوستان
ايــن عده شــامل 

هستند  كساني 
كه در واقع بايد به 

شما ايمان داشته باشند؛ 
حتي بدون نياز بــه صبر كردن و 
ديدن عملي بودن ايده شما يا پيدا 

شدن مشتري واقعي. 

Peer-( ۳. قرض همتا به همتا 
 )to-peer lending

روشي اســت كه در آن گروهي 
از افراد دور هم جمع مي شــوند 
تا به همديگر پول قرض بدهند. 
اين روش ســال ها برقرار بوده و 
استفاده شــده است. براي مثال 
گروه هاي كسب وكار كوچك يا 
گروه هاي قومــي كه از همديگر 
به شكل هاي مشــابه حمايت 

مي كنند. در حوزه كســب وكارهاي نوپا به دنبال كارآفرين 
هم سطح موفقي بگرديد كه حاضر است براي ايده هاي مشابه 

سرمايه گذاري كند. 

 )Crowdfunding( ۴. تامين جمعي سرمايه 
در اين روش از قدرت اينترنت بــراي پيدا كردن گروه هايي 
با افكار مشــابه اســتفاده مي كنيد. بدين ترتيب كه هر يك 
از افراد اين گروه ها با اهدای مقــدار كمي پول از تلاش هاي 
شــما حمايت مي كنند. اين روش در بسياري از شركت هاي 
غيرانتفاعــي  و همچنيــن در فاز پيش فروش بســياري از 
محصولات و پروژه ها استفاده مي شــود و روز به روز نيز در 
حال گسترش اســت. در اين روش بســته به خلاقيت خود 
 مي توانيد از مشــوق هايي براي جلب توجه و اعتماد جمعي

 سود ببريد. 
 

 )Microloans( ۵. وام هاي خرد بانكي 
 شركت هاي خصوصي و موسسات غيرانتفاعي بسياري وجود 
دارند كه براي ترويج كارآفريني به افرادي كه به طور معمول 
براي وام هاي بانكي واجد صلاحيت نيستند وام هاي كوچك تا 

سقفي معين پرداخت مي كنند. 

 )Vendor financing( ۶. سرمايه فروشنده 
 tangible( اگر براي موجودي خــود به كالاهاي ملمــوس
product( نيــاز داريــد، مي توانيــد 
توليدكننده يا پخش كننده هاي زيادي را 
قانع كنيد تا موعد پرداخت را تا زماني كه شما 
محصول تان را به فروش مي رسانيد به تاخير 
بيندازند. مدت زمان اين تمديد موعد پرداخت، 
به اعتبار شما در نزد فروشنده بستگي دارد. در 
اين موارد البته مي توان از مشوق هاي ديگري نيز 

استفاده كنيد.

 Purchase order( ۷. سرمايه گذاري سفارش خريد 
 )financing

يكي از بزرگ ترين مشــكلات توسعه كسب وكارهاي نوپا، 
ناتواني در پذيرش سفارشات بزرگ است؛ به اين دليل كه 
معمولا در ابتداي كار نقدينگي لازم براي آماده كردن و تحويل 
محصول وجود نــدارد. اگر در فرايند 
توليد يا عرضه با كسب و كار ديگري كار 
مي كنيد، شركت هاي سرمايه گذاري 
در ســفارش، اغلب نقدينگي لازم 

را مســتقيما به دست آنها مي رســانند و از اين طريق كامل 
 شــدن قرارداد و ايجاد جريان سود به كســب و كار شما را 

تسهيل مي كنند. 

 Factoring accounts( ۸. مقاطعه حساب هاي دريافتني 
 )receivables

اين روش از نظر مفهومي شبيه سرمايه گذاري سفارش خريد 
است، با اين تفاوت كه شما محصول را فروخته ايد ولي تا زمان 
دريافت پول، مدت زيادي باقي مانده است. در اين روش، مبالغي 
كه هنوز از سوي مشتريان شــما پرداخت نشده و موعدشان 
هم هنوز فرا نرسيده از سوي اين دســته از سرمايه  گذاران به 
شما پرداخت مي شــود و آنها در زمان مقرر با شروط مشخص 
طلب شما را از مشــتري هاي تان براي خود دريافت مي كنند. 
در كســب وكارهاي نوپايي كه به تازگي در مسير توسعه قرار 
گرفته اند اين روش به جاي آنكه يكــي دو ماه منتظر دريافت 
 مبلغ پرداختي مشتريان خود باشند، به سرعت نقدينگي فراهم

 مي كند. 

 Investment( ۹. حساب هاي بازنشستگي سرمايه گذاري 
 )Retirement Account

اين حساب ها از بهترين و دردسترس ترين منابع سرمايه براي 
كسب و كارهاي نوپا هستند. اگر شما قادر به سرمايه گذاري 
براي كســب و كار نوپاي خود نيستيد بسياري افراد هستند 
كه هم تمايل دارند و هم مي توانند از سرمايه خودشان به شما 
با شرايط مشخص قرض بدهند؛ اگر به شما و هدف شما ايمان 

داشته باشند!
اگر چه ميزان ســرمايه قابل جذب از اين منابع بسيار قابل 
توجه اند، ولي معمــولا اين منابع علاقه كمتري نســبت به 
كارآفرينان تازه كار و سرمايه گذاري هاي مراحل اوليه و تامين 
بذر )seed financing( نشان مي دهند و اغلب ريسك كمتر 
مدل هاي كسب و كار تثبيت شده با درآمد و مشتريان واقعي 
و آماده به پرداخت را ترجيح مي دهند. بــا اين حال، باز هم 

خلاقيت برنده مي شود!

 )Personal credit lines( 10. خطوط اعتباري شخصي 
شما براساس ســابقه اعتباري خود در سيستم بانكي، براي 
داشتن خطوط اعتباري واجد شــرايط مي شويد. كارت هاي 
اعتباري حتي با سابقه كمتر از آن نيز قابل دريافت هستند. 
همه ما كســب وكارهايي را ســراغ داريم كه بر اساس يكي 
يا حتي هر دوي اين روش ها پا گرفته انــد. مزيت اين روش 
اين اســت كه تا زماني كه حداقل پرداخت را انجام دهيد كل 
مالكيت و كنترل در دست شــما خواهد بود. مديريت جريان 
نقدينگي تنها يكي از راه هايي اســت كه كارآفرينان بايد در 
آن براي نوآوري، شكست رقيب و زنده ماندن تفكري خلاقانه 
داشته باشــند. اگر چگونه از پس بانك ها برآمدن 
 را ياد بگيريد، قطعا چگونگي شكست رقبا را نيز 

فرا مي گيريد! 
Forbes :منبع
ترجمه و تلخيص: روزآفرين

10 راه خلاقانه براي جذب سرمايه در يك كسب وكار نوپا

 Marketing( قيف بازاريابي
Funnel( چيست؟

قيف بازاريابي يكي از مفهوم هاي مهم در بازاريابي 
اينترنتي اســت كه اگر به درســتي در سايتي 
پياده سازي شود، مي تواند فروش هاي ميليوني را 
براي آن سايت به همراه داشته باشد. قيف بازاريابي 
به تعدادي از صفحات ســايت گفته مي شود كه 
بازديدكنندگان به ترتيبي كه مدير سايت دوست 
دارد آنها را طي مي كنند. در واقع قيف بازاريابي به 
صفحاتي از سايت گفته مي شود كه به صورت كاملا 
حرفه اي طراحي مي شوند كه داراي پيشنهادهاي 
خاصي براي كاربران و بازديدكنندگان ســايت 
است. صفحاتي كه در قيف هاي بازاريابي طراحي 
مي شوند معمولا به خريدهايي هم منجر مي شود. 
بازديدكنندگاني كه در هر صفحه به پيشنهادي 
پاسخ مثبت مي دهند بلافاصله به صفحه بعدي 
و پيشنهادهاي ديگر هدايت مي شوند و حتي در 
صورت منفي بودن پاسخ مي توان پيشنهاد ديگري 
براي بازديدكنندگان در نظر گرفت. حالا چرا بايد 
از قيف بازاريابي در ســايت خود استفاده كنيم؟ 
به خاطر اينكه قيف هاي بازاريابي باعث افزايش 
حجم خريد مشتريان مي شود و به همين سادگي 
مي توان فروش سايت را بدون افزايش بازديدكننده 
چندين برابر كرد. يك قيف بازاريابي مي تواند شامل 
دو صفحه از سايت باشد. صفحه اول صفحه فرود 
وب سايت است كه مثلا شامل يك هديه به صورت 
فايل پي دي اف است و صفحه دوم صفحه اي است 
كه در آن پيشنهاد محصول ردنشدني ما براي كاربر 
در نظر گرفته شده است. زماني كه بازديدكننده 
وارد صفحه فرود ما شــد و پاسخ مثبت به آن داد 
يعني حاضر شد اطلاعات تماســش را در قبال 
دريافت هديه به ما بدهد. ســپس به صفحه دوم 
يعني محصول ردنشدني هدايت مي شود كه در 
اين صفحه محصولي را كه از نظر قيمت در سطح 
پاييني قرار دارد را به او پيشــنهاد مي دهيم. اگر 
بازديدكننده حاضر به خريد اين محصول هم شود 
در واقع ما توانسته ايم محصولي از سايت مان را به 
فروش برسانيم. هدف اصلي در قيف هاي بازاريابي 
ساده اين اســت كه صرفا بازديدكنندگان را به 
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مديران بسياري تلاش مي كنند كه آماتور 
به نظر نيايند، اما تشخيص آنها زياد سخت 

نيست.
 يك مدير براي آنكه در ســازمان پرستيژ 

خود را حفظ و بتواند ســازمان را به اهداف 
 خود نزديك كند، بايد در كار خود حرفه اي 

باشد. 
يك حرفه اي تمام جوانب شــغل خود را 
آموزش مي بينــد، اما يك آماتــور از هر 
 فرصتي استفاده مي كند تا از روند يادگيري

 فرار كند. 
يك حرفه اي به دقــت درمي يابد كه براي 
پيروزي به چــه چيزهايي نيــاز دارد، اما 
 يك آماتــور نيازهاي ديگــران را حدس

 مي  زند.
 ۷ كليد براي اينكه يك رهبر حرفه اي و موثر 

باشيد، عبارتند از: 

1. عاقلانه تفويض اختيار كنيد. 
۲. اهداف را براي زيردســتان تان مشخص 

كنيد. 
۳. ارتباطات قوي و موثر داشته باشيد. 

۴. بــراي زيردســتان خــود وقــت 
را  آنهــا  صحبت هــاي  و   بگذاريــد 

بشنويد. 
۵. دستاوردهاي زيردســتان را ببينيد و 

تصديق كنيد. 
۶. همواره به راه حل هاي پايدار فكر كنيد، 

راه حل هاي مقطعي زيان آور هستند. 
۷. در محيــط كار خيلي جدي و خشــك 

نباشيد. 

حرفه اي باشيد

تبليغات 
خلاق

زمينه هاي روان شناختي اعتياد را بشناسيم
اگر چه مواد مخدر اعم از سنتي و صنعتي همه كشورها را تهديد مي كنند 
اما كشور ما به دليل شــرايط خاص جغرافيايي و هم مرزي با بزرگ ترين 
توليد كننده مواد مخدر جهان )افغانستان( و داشتن تعداد زيادي نيروي 
جوان و نوجوان كه ناشي از جمعيت جوان ماســت با مشكلات بيشتري 

مواجه است. 
 آنچه مسلم است اين اســت كه جامعه ايران جامعه جواني است و جوانان 
با همه شور و نشاط و توانايي ها و خلاقيت هايي كه دارند، هميشه به دنبال 
تجربه هاي نو هستند كه گاهي اوقات اين تجربه ها از جمله روي آوردن به 
مواد اعتيادآور خطرناك خواهد بود. بنابراين بــراي مواجهه با اين پديده 
چندبعدي، پيچيده و مزمن و گسترده، شــناخت جنبه هاي مختلف آن 

ضرورتي اجتناب ناپذير است. 

 متغيرهاي اجتماعي- فرهنگي
1- در دسترس بودن مواد مخدر

در دســترس بودن مواد مخدر يكــي از دلايل روي آوردن افــراد به ويژه 
نوجوانان به مواد مخدر صرفا اين است كه مواد مخدر در دسترس آنهاست، 
هر اندازه امكان دستيابي به مواد مخدر آسان باشد و شخص بتواند با هزينه 

و خطر كمتري آن را تهيه كند ميزان مصرف آن نيز بيشتر خواهد شد. 
۲- دوستان و همسالان

در جمعي كه اكثر افراد مواد مخدر مصرف مي كنند، فشــار زيادي روي 
افرادي كه مصرف نمي كنند، وارد مي آيد. در واقع افراد براي نخستين بار 
از طريق اينگونه گروه ها با مواد مخدر آشنا شــده و اقدام به استعمال آن 
مي كنند. بنابراين مي توان پيش بيني كرد در صورتي كه دوستان و به ويژه 
نزديك ترين دوستان، مواد مخدر مصرف كنند خود آن فرد نيز به مصرف 

مواد روي خواهد آورد. 
۳- شايعات پزشكي و فقر آگاهي

يكي از مهم ترين عوامل درباره گرايش به مواد مخدر در ايران وجود برخي 
باورها و ارزش هاست كه باعث مي شود افراد نگرش مثبتي نسبت به مواد 
مخدر بيابند. عدم آگاهي و دسترسي افراد به اطلاعات مربوط به مواد مخدر 
و آثار زيانبار آن نيز يكي از عوامل اســتفاده و تجربه مواد مخدر به شمار 
مي آيد. بسياري از افراد از عواقب اســتعمال مواد مخدر آگاهي نداشته و 
معتقدند كه بعد از چند بار مصرف، در صورتي كه اراده كنند مي توانند از 

مصرف مواد دوري كنند. 
۴- وجود يك فرد معتاد در خانواده

متاســفانه افراد متولد و پرورش يافته در خانواده هايي داراي فرد يا افراد 
معتاد، تكرار مصرف آن مواد به وسيله اعضاي خانواده براي شان عادي است 
و حتي ترســي از تجربه مصرف آن ندارند. بين اعتياد پدر و فرزند از لحاظ 
ژنتيك رابطه اي مستقيم وجود ندارد، بلكه اعتياد پدر سبب از بين رفتن 
قبح موضوع براي فرزندان مي شود. اما اگر مادري در دوران بارداري معتاد 

باشد فرزندش معتاد متولد مي شود. 

 چالش هاي فرهنگي و اجتماعي
- افزايش اختلافات خانوادگي

- افزايش خانواده هاي تك والدي
- فرار كودكان از خانه

- شيوع بيماري هاي خطرناكي چون ايدز و هپاتيت
- افزايش ميزان جرم و انحرافات در جامعه

- مختل كردن امنيت عمومي و گسترش هراس عمومي
- كاهش مشاركت اجتماعي افراد

- از عمده ترين نتايج و پيامد هاي اجتماعي اعتياد مي توان اعمال كج روي و 
بزهكاري هايي چون دزدي، ضرب و جرح، فساد اخلاقي، خودكشي، فحشا، 

حوادث در محيط كار و هنگام رانندگي و... نام برد. 
- خسارت مالي و هزينه هاي تحميل شده بر جامعه

 توصيه هاي پليسي
1- به عنوان پدر و مادر انواع مواد مخدر و اعتيادآور، نحوه مصرف و عوارض 
آن را بشناسيد. قبل از اينكه فرزند شما اطلاعات مرتبط با مواد اعتيادآور 
را به غلط از اطرافيان خود كسب كند، خود اين نكات را به او بياموزيد. به او 
بگوييد مواد چه آثاري دارد و عواقب آن چيست. توجه داشته باشيد اين كار 

را قبل از رسيدن آنان به سن بحراني انجام دهيد. 
2- نظر خود را درباره مواد بيان كنيــد. والديني كه نظرات خود را به طور 
صريح درباره مواد بيان و حد و مرز ها را مشخص مي كنند كمتر فرزندان شان 

به مواد مخدر گرايش پيدا مي كنند. 
3- به فرزندان تان نزديك شويد: زمان مشخصي را در روز يا هفته به طور 
منظم به فرزند خود اختصاص دهيد. درساعات غذا خوردن حتما خانواده را 

در كنار هم جمع كنيد و روابط خود را تقويت كنيد. 
4- ايجــاد برنامه ريزي صحيح بــراي پر كردن اوقــات فراغت كودكان و 
نوجوانان: اين يك واقعيت است كه كودك يا نوجوان امروز داشتن روحيه 
شاد و اجراي برنامه هاي مناسب در اوقات فراغت را به هر چيز ديگري ترجيح 
مي دهد و اگر اين نياز طبيعي او، از راه ها و با روش هاي درست تامين نشود، 
براي ايجاد روحيه شاد به راه هاي نادرست متوسل خواهد شد كه مواد مخدر 
صنعتي و داروهاي روان گردان، يكي از همين روش هاي غلط براي ايجاد 

شادي كاذب در آنان است. 
5- مدرســه به عنوان يــك عامل تعليم و تربيت نســبت بــه انحرافات 
دانش آموزان در مدرســه بي توجه نباشــد و ســريعا وجود انحرافات در 

دانش آموز را به والدين وي اطلاع دهد. 
6- جوانان و خانواده ها بدانند كه اگر در نخســتين پيشنهاد مصرف مواد 
مخدر نتوانند »نه« بگويند، در نوبت هاي بعدي هرگز نمي توانند مقاومت 
 كنند و نبايد فريب پيشــنهادهاي جذاب افراد ناشناس و مجهول الهويه را 

بخورند. 
تهيه كننده: معاونت اجتماعي فاتب – اداره آموزش و مشاركت عمومي   
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